
Vsem članom
naših delovnih kolektivov 
delavski pozdrav

za 1.MAJ
Delavski svet in upravni 
odbor podjetja, Direkcija 
Gradis, Sindikalni odbor 
podjetja, Uredništvo Gra
disovega vestnika
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Petnajstič že praznujemo naš 

delavski praznik v svobodi. Za 
nami je petnajst let naporov, da 
bi si življenje bolje uredili, da 
bi nas ne trle skrbi za jutrišnji 
dan.

Ljudje smo včasih kaj pozab
ljivi. Kje so že tisti časi, ko smo 
se preganjali za krušnimi kar
tami, stali v vrstah za meso, se 
ubadali s tekstlinimi bonami in 
čakali na tiste nakaznice, da 
smo za praznike dobili po pol 
litra vina! Vse to je za nas že 
siva zgodovina. Taki smo pač, 
da zle stvari kaj hitro pozabi
mo, v spominu pa ostanejo svet
li dnevi radosti in veselja.

Ta trud, ta neutolažljiva sla 
po boljšem je že obrodila boga
te sadove, ki je pripeljala našo 
delavsko domovino na prvo me
sto v svetu po hitrosti gospo
darskega razvoja. Sami smo go
spodarji svoje usode, sami raz
polagama s sadovi svojih rok; 
ni izkoriščevalcev, da bi delali 
zanje —- zato služi vse, kar na
pravimo, nam samim. Zato to
rej lahko tako naglo napreduje
mo, zato naša dežela ni več in
dustrijsko zaostala, ampak smo 
se uvrstili že med razvite drža
ve na svetu, kar nam bo omo
gočilo, da bo naš napredek še 
dosti hitrejši kot v drugih drža
vah in da bomo kmalu med naj
bogatejšimi.

Pa je komaj petnajst let tega, 
ko smo stali pred ruševinami in 
golih rok. Toda imeli smo hra
bro srce in neizmerno zaupanje 
v lastne 'moči, nezlomljivo ve
ro v bodočnost, vodstvo, ki nam 
je kazalo jasno pot, in trdno 
skovano enotnost, da smo se 
složno lotili graditve domovine 
in ni eden podiral, kar je drugi 
gradil. V tem je bila moč takrat 
in v tem je tudi naša moč zdaj, 
ko že kujemo načrte za novo 
petletje gospodarskega procvi- 
ta in graditve socialističnih 
družbenih odnosov v naši domo
vini.

Gradbinci imamo velik delež 
pri teh uspehih naše socialistič
ne graditve, saj je na naših ra
mah ležalo veliko breme obno
ve in graditve naše domovine. 
Naše podjetje je zgradilo nekaj 
temeljnih kamnov naše industri
alizacije, n. pr. Litostroj, tovar
na glinice in aluminija v Kidri
čevem, nekaj hidrocentral, ter- 
mocentralo v Šoštanju, množico 
mostov, cest in raznih indu
strijskih objektov. Kljub temu 
pa je gradbeništvo zaostalo za 
razvojem na drugih področjih. 
To je tudi razumljivo, saj smo 
imeli premalo sredstev, da bi 
razvijali vse panoge hkrati. Zdaj 
je gradbeništvo na vrsti. Na pe
tem kongresu Socialistične zve
ze delovnega ljudstva Jugosla
vije, ki je bil pred nedavnim v 
Beogradu, so posebej naglasili, 
da je treba v prihodnjem pet- 
letju predvsem investirati v 
gradbeništvo, da bo zmoglo ve
like naloge, ki še stoje pred na
mi. Tovariš Tito je glede tega 
povedal tole:

»Razvoj gradbeništva v na
slednjem petletnem obdobju bo 
pod vplivom predvidenega po
večanega obsega gradbenih del, 
zlasti na področju graditve sta
novanj in drugih objektov druž
benega standarda. Na tej osno
vi je v načrtu, da se bo obseg 
graditve povečal povprečno na 
leto za 13 odstotkov.

Da bi se povečala učinkovi
tost in hitrost graditve, je po
trebno v naslednjem obdobju 
nadaljevati že začeti proces mo
dernizacije gradbeništva, zlasti 
z izboljšanjem mehanizacije 
graditve, s širšo uporabo sodob
nega materiala in izboljšanjem 
metod in organizacije graditve. 
Prav tako je treba zagotoviti 
boljšo preskrbo tržišča s potreb
nim gradbenim materialom in 
posvetiti posebno pozornost na
daljnjemu razvoju industrije 
gradbenega materiala. Vsi ti 
ukrepi naj prispevajo k temu, 
da se bodo skrajšali roki gra
ditve in bodo odpadli sezonski 
vplivi v graditvi objektov druž
benega standarda.«

Tu so konkretne naloge, ki 
stoje pred gradbeništvom. Na
še podjetje je že precej storilo 
v smeri, ki jo je nakazal kon
gres, seveda pa se bomo morali 
podvizati zlasti glede mehaniza
cije, da se gradbenemu delavcu 
ne bo treba fizično mučiti in da 
bo gradnja še hitrejša kot je do
slej.

Ob prvem maju, našem de
lavskem prazniku, ko pregledu
jemo našo moč in naše uspehe, 
čestitamo vsem članom naših 
delovnih kolektivov v želji, da 
bi bili ti uspehi še večji v ko
rist vsakega posameznika in 
skupnosti.

Ob našem delavskem prazniku se spominjamo naših velikih uspehov. — Železarna Zenica

Oli občnih zborih sindikalnih podružnic
Letos je prisostvovalo občnim zborom sindi

kalnih podružnic 1360 delegatov in članov kolek
tiva, ki so zastopali 4900 članov. Delegati so v glav
nem razpravljali o nagrajevanju, ekonomskih eno
tah ter analizirali gospodarski in politični položaj 
v podjetju. Skoraj povsod so se udeležili občnih 
zborov tudi predstavniki višjih sindikalnih fo
rumov.

tega meseca
Že v svojem zadnjem članku sem na kratko orisal 

naloge, ki nas čakajo v letošnjem letu in moje pogle
de na temeljno problematiko tehnično-operativnega 
značaja, ki jo bomo morali reševati. Danes bi rad 
malo podrobneje opozoril na problem, katerega reše
vanje naj bi postalo geslo tega meseca, saj je od pra
vilne in uspešne rešitve tega problema odvisno tudi 
lažja uresničitev drugih ukrepov. Ta problem je 
akordiranje.

Vsi vemo, da je sedanja letna doba, ko na vseh 
koncih odpiramo nova delovna mesta, doba organizi
ranja in v zvezi s tem doba nabiranja novih kapa
citet tudi v potrebni delovni sili. Vemo pa tudi, da je 
dobre delovne sile le malo in da si taka delovna sila 
išče zaposlitve tam, kjer so realne možnosti zaslužka 
večje. Dober delavec je pripravljen vložiti vse svoje 
sile, upravičeno pa zahteva za svoj trud ustrezno pla
čilo. Stimulativno plačevanje delavcev po učinku in 
prizadevnosti je danes osnovno vprašanje urejanja 
pravilnih delovnih odnosov, ki mu tudi v našem pod
jetju posvečamo največ pozornosti. Ta cilj zasleduje 
doplačilo, ki ga je delavski svet podjetja določil za 
tiste, ki delajo po učinku in norme dosegajo oziroma 
presegajo, temu cilju služi tudi najnovejša uvedba 
ekonomskih enot v podjetju, o katerih je bilo že dosti 
govora in ki predstavljajo trenutno najuspešnejšo 
obliko gmotne spodbude delavcev za gospodarjenje.

K.er pa uvedba ekonomskih enot ne bo možna 
povsod, saj so zanjo potrebni določeni pogoji in osno
ve, ki jih marsikaterem delovnem mestu še nismo 
sposobni ustvariti, bo letos večinoma še vedno pou
darek na najvažnejši obliki za stimulativno nagraje
vanje — na akordiranju. Skupaj z 10 % doplačilom 
na doseženo vrednost akordnega dela predstavljajo 
prav oblike akorda v podjetju možnost, da stimulira
mo skoro vsa delu neposredne proizvodnje. Da bi do
segli visok odstotek akorda, pa bo nujno sodelovanje 
tko delovnih skupin, ki mora te akorde postaviti, 
ga tudi zahtevajo, saj gre z njihove naeposredne kori
sti, ter tehničnega kadra, ki mora te akorde postaviti, 
nadzirati in obračunati. O dodatni stimulaciji delav
cem, ki delajo po učinku, smo že govorili (10 % do
plačilo na doseženi finančni uspeh), tehnični kader 
pa prejme stimulacijo za oddajanje akorda pri tro- 
mesečnih ocenjevanjih, kjer bomo dali akordu v le
tošnjem letu še večji poudarek. Naš cilj mora biti 
oddaja vseh del v neposredni proizvodnji v akord, 
pa bodisi da je to kompleksni akord, delo po obra- 
tovnih normah ali za vnaprej dogovorjen znesek itd. 
Važno pri akordiranju je le to, da mora delavec ali 
skupina vnaprej poznati ceno določenega dela ali 
enote dela.

Delavec, ki bo delal po učinku, torej plačan za 
izvršeno delo po svojem prizadevanju, bo delal z več
jim veseljem, bo zaslužil bolje, bo na svojem delov
nem mestu zadovoljen, saj bo imel poroštvo, da bo 
za večji trud prejel boljše plačilo. Edinicam, ki bodo 
dobro in skrbno organizirale akordno delo, ne bo tež
ko obdržati delovne sile, pa tudi nova bo -na tako 
delovno mesto rada prihajala. Zato morajo vsi naši 
operativci pa tudi sindikalne podružnice, delavski sve
ti in upravni odbori pogvečafi temu vprašanju naj
večjo pozornost, saj bodo s tem hkrati rešili problem 
izpopolnitve naših kapacitet in dobrih pravilnih de
lovnih odnosov na svojih edinicah. Naša parola me
seca naj torej bo:

Uvedimo 100 % akord vsega našega dela.
ing. Peteln

Sindikalne podružnice so se na 
letošnje občne zbore dosti bolje 
pripravile kot prejšnja leta. Jedr
nata poročila so obsegala celotno 
gospodarsko in politično problema
tiko. Tako je poročilo celjske po
družnice obravnavalo aktualne pro
bleme, ki v prvi vrsti vplivajo na 
proizvodnjo in dvig življenjske 
ravni gradbenega delavca: prehod 
na kompleksnejše nagrajevanje po 
učinku z ustanovitvijo prve eko
nomske enote, skrb za delovnega 
človeka in obširno gospodarsko po
ročilo.

Gradbeno vodstvo Celje je v lan
skem letu ustvarilo 1176 milijonov 
realizacije. Zanimivo je, da je med 15 
sektorji naša prva ekonomska eno
ta »Merx na tretjem mestu. Po zelo 
dobro sestavljenem poročilu naj bi 
se razvila živahna razprava, ven
dar so diskutirali le 4 člani. Ni si
cer merilo dela sindikalne podruž
nice razprava na občnem zboru — 
toda problemov je tudi na celjskem 
gradbenem vodstvu dovolj.

Sindikalni funkcionarji bodo mo
rali več delati z ljudmi in skrbeti 
tudi za na videz drobna in nepo
membna vprašanja zaposlenih de
lavcev, so dejali na občnem zboru 
v Mariboru. Š takim delom si bodo 
pridobili zaupanje kolektiva in 
uspehi bodo nedvomno še več ji. Tu
di delavci sami iščejo premalo po
moči pri sindikalnih odbornikih. 
Glede tega bodo morali predvsem 
poverjeniki več skrbeti. Cc upošte
vamo, da so gradili 72 objektov pri 
32 investitorjih, je sindikalna po
družnica kljub objektivnim teža
vam svojo nalogo častno izpolnila.

V Mariboru je zaposlenih okrog 
70 % domačinov, ki imajo možnost, 
da se vozijo vsak dan domov. Pro
blem fluktuacije delovne sile ni ta
ko velik kot pri drugih edinicah, 
imajo pa zato največ izostankov do 
7 dni. Predvsem se ti izostanki 
dvignejo med košnjo in trgatvijo. 
Glede skrbi za delavce so prav v 
Mariboru napravili velik korak na
prej. Uredili so samski dom, menzo, 
počitniški dom na Pohorju, organi
zirali največ tečajev, športni dan 
itd.

Nadaljovanje na 2. strani



■ Obrat gradbenik poliz
delkov — Delavski svet je na 
zadnji seji 18. 4. 1960 raz
pravljal o tečaju za polkvali- 
licirane delavce, obravnaval 
uspehe, ki so jih posamezniki 
dosegli pri zaključnih izpitih 
ter na podlagi sklepa izdali 
vsakemu udeležencu, ki je iz
pit uspešno zaključil, odločbo 
o polkvalifikaciji. Strokovni 
izpit je napravilo 9 delavcev. 
— Čestitamo.

Razdelili so tudi nagrade za 
IV. tromesečje lanskega leta. 
Kvota za nagrade je bila so
razmerno majhna, to pa zato, 
ker so imeli lani zaradi veli
kega škartiranja izdelkov ma
lo dobička.

■ Centralni obrati — Obe 
zadnji seji sindikalne podruž
nice sta bili posvečeni volit
vam v organe delavskega 
upravljanja. V obratni delav
ski svet so predlagali 24, v 
centralnega pa 4 kandidate.

■ Ravne na Koroškem — 
Sindikalna podružnica je na 
skupni seji z osnovno orga
nizacijo Zveze komunistov 
potrdila in postavila kandi
datno listo. Med drugim so 
sklenili, da bo v okviru praz
nika prvega maja zasedal dne 
29. 4. 1960 stari in novi delav
ski svet.

Razpravljali so o blagajni 
vzajemne pomoči ter sklenili, 
da se bodo vključili vsi člani. 
Za predsednika so izvolili Iva
na Ciringerja. Glede nereda 
in kraje v jedilnici in naselju 
so sklenili, da bodo v bodoče 
ostreje ukrepali.

Dne 15. 4. 1960 pa so raz
pravljali o osnutku disciplin
skega pravilnika. K pravilni
ku niso imeli pripomb.

Obolelemu članu kolektiva 
tov. Lampretu so določili din 
10.000. Tov. Lampret je že da
lje časa bolan. Želimo mu sko
rajšnje okrevanje. Na vse se
je v bodoče bodo povabili tu
di predsednika mladine.

■ Koper — Tovariša Jože 
Podvec in Jože Žolhar sta sa
moiniciativno sredi noči za
ščitila cementni estrih na 
plošči skladišča, ko je začelo 
deževati. Njihovo požrtvoval
nost n delavno zavest je de
lavski svet nagradil s primer
no nagrado.

® Zalog. — Sindikalna po
družnica je od letne skupšči
ne rial je imela že 3 redne se
je in dva množična sestanka. 
Dnevni redi na teh sestankih 
so bili zelo pestri. Z uspešnim 
delom v zadnjem mesecu se 
je priključila najaktivnejšim 
podružnicam. Želimo, da zače
to pot tudi v bodoče tako na
daljujejo in jim želimo obilo 
uspeha.

■ Centralni obrati. — Na 
10. redni seji delavskega sve
ta so razpravljali o lanskolet
ni bilanci in o volitvah orga
nov delavskega samouprav
ljanja. Iz podrobnega poro
čila ugotavljamo, da se je 
proizvodnost dela v primerja
vi z letom 1958 dvignila za 
27,5 %.

Na enega produktivno za
poslenega odpade v letu 1959 
prometa:
CO Ljubljana 1,544.495 din
CO Maribor 1,745.039 din
Avtopark 2.730.749 din

Razpravljali so tudi o va
jencih ter sklenili, da bodo 
že sedaj priredili akcijo za 
sprejem vajencev.

B Kranj — Dne 11. 4. 1960 
se je v Kranju prvič sestal 
novi odbor sindikalne podruž
nice. Pogovorili so se o na
daljnjem delu ter o tem, kako 
bi odpravili nekatere pomanj
kljivosti glede stanovanj in 
prehrane. Za predsednika je 
bil izvoljen Janez Zevnik, za 
tajnika pa Marijan Golc.

■ Gradis — centrala. — Sin
dikalna podružnica je raz
pravljala o proslavi prvega 
maja ter o organiziranju iz
leta v Ankaran. Za predsed
nika so izvolili Marijana Fra
sa, za tajnico pa Ivico Zorko.

■ Šoštanj. — Nedavno je 
bila v Šoštanju letna konfe
renca osnovne organizacije 
Zveze komunistov. O delu 
osnovne organizacije je poro
čal sekretar Milan Omadič, o 
delu in uspehih prve ekonom
ske eote v Celju pa Leo Dob
nik. Razprava je bila zelo 
zanimiva ter bomo o njej po
ročali v prihodnji številki.
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»Gradisov vestnik« izdaja delavski svet 
podjetja Gradis. Ureja ga uredniški od
bor. Odgovorni urednik Lojze Cepuš. 

— Tiska tiskarna »Toneta Tomšiča« 
v Ljubljani. — Izhaja mesečno.
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Kadrovsko - socialna 
služba v podietiu

Mnogo se danes govori in piše o 
usianavl jan ju kadrovsko-socialnih
oddelkov v podjetjih. Ne mislim, da 
pri nas zadeve, ki bi sodile na pod
ročje kadroosko-socialnega oddelka, 
niso urejene. Toda priznati moramo, 
da smo mnogo bolj skrbeli za stroje, 
tehnični razvoj podjetja itd. kot pa 
za človeka. Marsikdaj smo mislili, 
da je že dovolj, če imamo njegove 
osebne podatke, če vemo, kje dela in 
kakšni so njegovi osebni dohodki. 
Redkokdaj smo ga vprašali, ali je 
zadovoljen na delovnem mestu (ra
zen zadnje ankete tehničnega kadra), 
ali ima kakšne posebne probleme in 
težave, da o problemih izven pod
jetja sploh ne govorim.

Pri ustanavljanju kadrovsko-soci- 
alnega sektorja ne gre za prestiž, 
temveč le za to, kako bomo zboljšali 
neposredno skrb za človeka, kajti kot 
smo videli, nam administrativni po
datki ne zadoščajo. Vse dosedanje 
izkušnje kadrovsko-socialne službe 
dokazujejo, da mora biti njegova 
organizacija podobna potrebam vsa
kega podjetja. Zato koncepti neka
terih podjetij in organizacij za nas 
niso sprejemljivi, kajti upoštevati 
moramo posebnost podjetja. Lahko 
pa razvrstimo nekatera načelna 
vprašanja, ki naj bi sodila na pod
ročje tega sektorja, kot n. pr. delov
na razmerja, kadrovanje, problemi 
izobraževanja, nagrajevanje, infor
macijska služba, varnost pri delu in 
zdravstvo, problemi življenjskega 
standarda, prosti čas, socialno delo

Glede neposredne skrbi za ljudi, 
predvsem pa za varnost pri delu in 
za zaščitna sredstva, je doslej skrbel 
o glavnem le tov. Škofič, ki se je ze
lo trudil za uspeh svojega dela. Toda 
to področje zahteva mnogo več, saj 
postavlja na prvo mesto človeka, ki 
mu je treba pomagati, da se reši skr
bi na delovnem mestu, ki ga ovirajo 
pri njegovem delu, kajti glavni cilj 
kadrovsko-socialne službe je povečati 
zadovoljstvo o kolektivu, uspešnost 
vsakega posameznika in v zvezi s 
tem tudi dvigniti produktivnost.

Kadrovska služba je prepletena z 
dnevnimi dolžnostmi vsake vodilne 
osebe in vsak najmanjši stik, beseda 
ali misli lahko vpliva na zadržanje 
posameznika. Zato je tembolj po
membno sodelovanje vseh služb, 
predvsem pa pravilni in tovariški 
odnosi nadrejenih do podrejenih in 
obratno.

Zavedati se moramo, da uspeh ka- 
drovsko-socialne službe lahko o ve
liki meri vpliva na uspeh proizvod
nje, produktivnosti in pa k dvigu 
družbenega standarda vsakega posa
meznega člana o kolektivu.

Morda je ustanovitev tega sektorja 
pri nas še preuranjena, toda o tem 
je treba razmišljati, kajti razvoj gre 
tudi na tem področju nenehno na
prej. Organizacija te službe je pre
puščena organom delavskega uprav
ljanja in le-ti naj odločijo, kaj je 
potrebno in kaj ni.

Lojze Cepuš

Tehnični direktor ing. Uršič, ki se s skupino trenutno nahaja 
v Sovjetski zvezi, pošilja preko »Gradisovega vestnika« celotne
mu kolektivu tele pozdrave:

Moskva, 5. IV. 1960

■^Celotnemu kolektivu Gradisa lepe pozdrave iz Moskve, ka
mor smo včeraj prispeli po planu. Sedaj si ogledujemo mesto, 
o četrtek pa odpotujemo za dalj časa v Leningrad.

Obenem prisrčno čestitamo ob delavskem prazniku t. maju.s
Pozdrav! Lojze Capuder ing. Jože Uršič

ing. Boris Vede

,!
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Ob občnih zborih sindikalnih podružnic
Nadaljevanje s 1. etrami

Na centrali podjetja so razprav
ljali o finančnem uspehu podjetja 
ter o preformiranju projektivnega 
biroja v ekonomsko enoto. Raz
pravljali so tudi o medsebojnih od
nosih in delitvi nagrad, pri katerih 
bi moral sodelovati tudi član sindi
kalne podružnice. Povsod je upo
števati tudi mnenje podružnice.

V Zalogu so govorili med drugim 
tudi o razdeljevanju sindikalnih 
znamkic, ki se kaj rade izgubijo, 
predvsem zaradi prepogostega me
njanja poverjenikov. Nadalje so 
razpravljali o plačevanju članarine. 
Ob zaključku so sprejeli nekaj kon
kretnih sklepov; naloga novega od
bora pa je, da bodo te sklepe tudi 
dosledno uresničili.

Najbolj pereče stanovanjske raz
mere so nedvomno v Ravnah. To je 
pokazala tudi razprava na občnem 
zboru, barake že razpadajo in bo 
treba resno misliti na ureditev no
vega naselja. Nadalje so govorili o 
delitvi tople malice in o novih na
jemninah. Poročilo je bilo soraz
merno kratko, vendar moramo Ra
venčane pohvaliti, saj je od vseh 
naših edinic v Ravnah najbolj raz
vita kulturna dejavnost.

V obratu gradbenih polizdelkov 
je tov. Lipovec izrazil željo, da mu 
izvršni odbor sindikalne podružni
ce čimbolj pomaga pri reševanju 
perečih problemov. Hkrati je poro
čal tudi o gospodarskem uspehu 
obrata. Razpravljali so o ustanovit
vi ekonomske enote, vendar kakih 
konkretnih sklepov niso sprejeli. 
Uredili so novo menzo in ustano
vili blagajno vzajemne pomoči.

V centralnih obratih so člani po
družnice nakazali potrebo po tes
nejši povezavi med delavnicami ter 
govorili o vključevanju mladine v 
razne športne panoge. Govorili so 
o tO-letnih uspehih delavskega 
upravljanja ter o nagrajevanju in 
uvedbi akorda pri vseh delih, ki 
jih je še moč akordirati. V kovin
skih obratih v Mariboru pa so go
vorili o varnosti pri delu. V lan
skem letu je bilo za razna zaščitna 
sredstva investiranih samo v ta ob
rat 2,150.566 dinarjev. Delavci na 
delovnih mestih vse premalo upo
rabljajo zaščitna sredstva in se 
premalo zavedajo požarnovarnost
nih ukrepov. Red in čistoča v de
lavnici še ni na višku. Na »Gradi
sov vestnik« so naročeni 100%, pra
vijo pa, da nimajo nobenega člana 
kolektiva, ki bi tudi o njih kaj do

brega ali slabega napisal. (Tega 
jim res ne verjamemo). So pa edi
na podružnica, ki je na občnem 
zboru razpravljala o volitvah v de
lavski svet in o kandidatih.

*
Na Jesenicah so navzoči upravi

čeno grajali sindikalni odbor pod
jetja in občinski sindikalni svet, 
saj se njihovega občnega zbora ni 
udeležil noben zastopnik. Tudi na 
Jesenicah so zelo slabi stanovanjski 
pogoji in je skrajni čas, da prične
jo z gradnjo družinskega bloka in 
samskega bloka. V razpravi je tov. 
Borček iznesel, da imajo v rovu v 
Gorjah preslabe luči in se delavci 
bojijo, da zaradi tega ne bi dosegli 
norme. (Verjetno je to zdaj že ure
jeno.) Jeseničani se lahko pohvali
jo z dobrim gospodarskim uspehom, 
kar gre predvsem zahvala dobremu 
vodstvu in organom delavskega sa
moupravljanja. Niso dovolj skrbeli 
za zvišanje odstotka akordiranih 
del. Seveda morajo pri tem imeti 
podporo celotnega kolektiva.

Iz Kranja, Kopra in Škofje Loke 
poročil o občnem zboru še nismo 
prejeli. O občnem zboru gradbene
ga vodstva Ljubljana pa je bil ob
javljen članek že v zadnji številki 
našega vestnika. Lojze Cepuš

N&SKeča §%Cko£C *ie pačina
MILO LOS A Mirko, miner na gradbišču 

Podvelka je 1. III. ob 7.15 uri v bližini 
drče, po kateri so drugi delavci spušča
li kamenje, skladal kamenje. Pri tem mu 
je kamen, spuščen po drči, priletel v 
glavo.

Ko je VUKOVIČ Milan 2. III. jemal s 
kupa kamenje in ga spuščal po drči, ga 
je sprožil, da se mu je posulo po desni 
nogi. Oba bosita zaradi dobljenih poškodb 
bolovala okoli 14 dni.

Javne garaže, G. v. Ljubljana, je 3. III. 
ob 12.30 uri prenašal 4 m dolg ploh. Ko 
je ploh odvrgel na ca. 50 cm visok kup 
materiala, je ploh odskočil v brado in 
močno presekal kožo.

SEVO Radoslav, delavec na stavbišču 
G. v. Ljubljana, je 24. III. ob 9. uri 
vozil malto z japanerjem. Ko je peljal 
po strmini navzdol, je zadel z levo roko 
ob zid in si jo poškodoval (predvideno 
boilovanje 3 tedne).

peljal s tovornim avtomobilom v kamno
lom. Med vožnjo je na zavoju izgubil 
ravnotežje in se opotekel. Ker je v roki 
držal kramp, je z ročajem pritisnil prste 
ob kamen, si jih pri tem poškodoval in 
natri.

ZAHIC Alija, delavec na stavbišču Sta
novanjski blok J2 v Zalogu je 8 III. 
vozil beton. Ob 14. uri je z japanerjem 
ravnal tako nesrečno, da je padel in iz
pahnil desno roko.

Novi cSanš

osrednjega delavskega 
sveta

GRADBENO VODSTVO MARIBOR 
Grabar Ignac, tesar 
Zupančič Engelbert, tesar 
Novak Zvonko, tesar 
Zajšek Martin, tesar 
Janžekovič Lado, uslužbenec 
Šinko Alojz, tesar 
Javornik Ludvik, zidar

GRADBENO VODSTVO LJUBLJA
NA
Kapelj Jože, zidar 
Habat Stanc, grad. delovodja 
Dimc Anton, tesar 
Polgar Pavel, železokrivec 
Dežman Marija, uslužbenka 
Vasle ing. Branko, uslužbenec 
Ovijač Jože, zidar 
Janušič Ivan, tesar 
Golnar Martin, zidar

GRADBENO VODSTVO CELJE 
Koprivec Ignac, vk. tesar 
Cokan Ciril, zidar 
Žirovnik ing. Janez 
Krajnc Stanko, tesar 
Bašnec Džuro, zidar

GRADBIŠČE JESENICE 
Zrim Viljem, železokrivec 
Kramar Stane, zidar

GRADBIŠČE KOPER 
Frfolja Jože, zidar

GRADBIŠČE RAVNE NA KORO
ŠKEM
Kvar Feliks, zidar 
Polajnar Franc, vk. zidar

GRADBIŠČE ZALOG 
Ribič Ivan, vk. zidar

GRADBIŠČE KRANJ 
Lenardič Albert, betoner

CENTRALA LJUBLJANA 
Arnež ing. Miran

MERKA C Ivan, delavec na gradbišču 
Ravne je bil 10. III. zaposlen pri pre
vozu odpadlega materiala z gradbišča. 
Padel je z voza In si poškodoval levo 
roko.

MAHNIČ Ludvik, ključavničar v Cen
tralnih obratih v Ljubljani, je 10. IH. s 
sodelavcem Cimermanom ravnal posodo 
za betonski mešalec. Delala sta tako, da 
je eden kladivo nastavljal, drugi pa je 
udarjal po njem. Pri tem se je odkrušil 
drobec kladiva in mu priletel v levo 
oko.

SKRLEC Adoli, delavec pri G. v. Ma
ri bor, je 8. III. 1960 kopal kanal 
Dvignil je težji kamen in ga hotel po
ložiti na oder. Ko je kamen že dvignil 
do višine glave, ni imel toliko moči, da 
bi ga odrinil na oder. Zdrsnil mu je iz 
rok ter padel na stopalo desne noge.

HOZJAN Ignac, priučen strojnik, za
poslen v gramoznici G. v. Maribor, je 
hotel 7. III. ob 13. uri med obratova
njem popraviti transportni trak, ki se je 
nekje zataknil. Pri tem mu je roka prišla 
med valj in trak ter mu jo je stisnilo.

TOPOLOVEC Ignac, zidar, zaposlen na 
gradbišču G. v. Maribor se je 28. HI. 
ob 14.15. uri peljal na delo s kolesom. 
Zapeljal je na rob asfaltne ceste in ker 
je bila cesta spolzka, ga je spodneslo ter 
je padel. Pri padcu je dobil lažje teles
ne poškodbe.

PERK Framc, delavec, zaposlen na 
stavbišču Papirnica Sladki vrh, G. v. 
Maribor, je v tovarni prevažal papir z 
električnim vagončkom. Ker za oprav
ljanje tega dela ni imel potrebnega zna
nja in izkušenj, je z vozičkom trčil v 
drug avto, ki je takrat pripeljal mimo. 
Pri trčenju si je poškodoval desno roko.

POSAVEC Jože, delavec na stavbišču

DJUZELIC Husein, priučen tesar, je 
isti dan ob 7. uri na stavbišču v Ger
bičevi ulici G. v. Ljubljana razopaževal 
strop. Pri tem se je odkrušil kos votle 
opeke, mu padel na glavo in jo poško
doval.

HUMAR Ivan je H. lil. na stavbišču 
stanovanjskih blokov v Gospodinjski 
ulici, G. v. Ljubljana, mešal malto, 
Brizgnila mu je v oko. Iskati je moral 
zdravniško pomoč.

ZAKlC Sveto, zidar, je delal pri stro
ju za brizganje malte (strojno ometa- 
vanje) na stavbišču stolpnic G. v. Ljub
ljana. V četrtek 3. III ob 9 uri se je 
pri stroju .zamašil ustnik. Ko je hotel 
ugotoviti vzrok, se je ustnik odmašil, 
njemu pa je malta brizgnila v oči.

TOBAKOVIC Azis, delavec na stavbi
šču stolpnice G. v. Ljubljana, je pre
važal apno. Med vožnjo je stopil na 
desko, iz katere je molel žebelj. Žebelj 
se mu je skozi podplat gumijastega obu
vala zapičil v nogo.

VOLK Anton, tesar, zaposlen na sek
torju Velenje G. v Celje, je delal na 
odru. V torek 22. III. ob 13.50. uri je pri 
prehodu z enega delovnega odra na dru
gega z desno nogo zadel ob ploh, v ka
terem je bil žebelj. Žebelj se mu je 
zadrl v nogo

ZRKOVlC Zorin, delavec na stavbišču 
»Merx«, G. v. Celje, je 10. III s so
delavcem prevažal beton. Ob 12. uri je 
sodelavec odšel, tako da je sam po
tiskal dalje z betonom napolnjeni ja- 
paner. Ker je z naloženim vozilom težko 
upravljal, je z roko zadel ob zid in sd jo 
odrgnil.

HOTIČ Ibro. delavec na stavbišču In- 
dop v Zalogu, se je 8. III. ob 12.30 uri

BEČAN Ljudevit, priučen betoner na 
sektorju Javornik, gradbišče Jesenice, 
je s sodelavcem 22. IH. ob 13. uri nesel 
ploh. Sodelavec je ploh odvrgel, ne da 
bi ga prej opozoril. Ploh je Bečana moč
no udaril po lični kasta in mu posnel 
kožo na levi strani obraza.

PUSTEK Mirko, priučen betoner, zapo
slen na sektorju Podvoz, gradbišče Je
senice, je 5. III. nakladal kamenje na 
kamion Ko je dvignil kakih 15—20 kg te
žak kamen, da bi ga vrgel na avto. ga 
ni vrgel dovoli visoko, kamen se je od
bil od stranice avtomobila in mu padel 
na koleno leve noge.

F. S.

CENTRALNI OBRATI LJUBLJANA 
Ravnikar Iko, uslužbenec 
Krašovec Albin, šofer 
Simončič Polde, varilec

CENTRALNI OBRATI MARIBOR 
Nipič Franc, strugar

OBRAT ŠKOFJA LOKA 
Čarman Alojz, tesar

OBRAT GRADB. POLIZDELKI 
Gruden Franc, delovodja 
Blatnik Cveto, pkv. betoner

Število nesreč po edinieah v marcu 1960
Edi niča Število

zaposlenih lažje
Nesreče pri delu

težje smrtne
Nesreče 
na poti Skupaj

Ljubi jana 884 — 3 . 15 — 18
Celje 853 — — 9 — 9
Maribor 1011 — 2 16 — 18
Jesenice 331 — — 7 — 7
Zalog 303 — — 3 — 3
Koper 213 — — 5 — 5
Ravne na Koroš. 352 — — 2 — 2
Podvelka 107 — — 2 — 2
K ra n j 137 — — 4 — 4
C. O Ljubljana 325 — — 1 — 1
C. O. Maribor 173 — — 3 — 3
OCP Ljubljana 241 — — 1 — 1
Lesni obrat
Škofja Loka 142 _ _ 2 _ 2
Projektivni biro 28 — — — — —
Centrala 78 — — — — —

Skupaj:: 5180 — 5 70 — 75
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Y okvir« razstave »DOM IN DRU
ŽINA«, ki bo od 30. aprila do 15. 
toaja v Zagrebu, pripravlja zvezna 
gradbena zbornica s sodelovanjem 
Sekretariata za industrijo ZIS tudi 
razstavo stanovanjske izgradnje v 
naši državi. Namen te razstave je 
predvsem, da se popularizirajo 
Uspehi na področju stanovanjske 
izgradnje, prikažejo naše potencial
ne možnosti za prehod na industrij
ski način proizvodnje in montaže 
stanovanj.

Poleg ostalih podjetij iz vse drža
ve je bilo povabljeno k sodelova
nju na tej razstavi tudi naše pod
jetje, ki naj s svojim eksponatom 
poda prerez preko dela in uspehov 
na področju gradnje stanovanj. To 
vabilo je nekako priznanje za delo, 
ki ga Gradis opravlja na tem pod
ročju, saj nam je s tem pripadla 
je iz naše ožje domovine zastopamo 
čast, da kot edino gradbeno podjet- 
LR Slovenijo na razstavi v Zagjebu.

Odločili smo se, da prikažemo na
ša stanovanja po montažnem siste- 
mu PBM in to predvsem zato, ker

Fantje iz škofjeloškega lesnega 
obrata so pod Janezovim vodstvom 

postavili stanovanje

Jože Mavrič in njegov pomočnik 
Milan sta pripravila konstruktivni 

del razstave

je Gradis z njimi začel kot prvi v 
Sloveniji sistematično delati na tem 
področju in pri tem tudi uspel. 
Končno pa tudi zato, ker so plod 
dela naših projektantov ing. Ska- 
berneta, ing. Treppa in ing. arh. 
Vedeta.

Naš razstavni del bo prikazoval 
konstrukcijo in način montaže ele
mentov PBM ter kompletno stano
vanje, kakršne zidoma iz PBM ele
mentov v Šiški v Ljubljani.

V ta namen smo prepeljali v Za
greb vse karakteristične elemente 
našega načina montaže, s katerimi 
naj bi otipljivo in nazorno prikaza
li konstruktivno, tehnološko in eko
nomsko vrednost montažnega načina 
gradnje stanovanj. Jože Mavrič, ki 
mu pomaga pri delu Milan, je res 
mojster svoje stroke in z vso vest
nostjo pripravlja konstruktivni del 
eksponata na razstavišču v Zagrebu. 
Še vedno tu pa tam kaj popravi, 
dopolni ali zastiči, ker ve, da bodo 
ogledovali njegovo delo tisoči obi
skovalcev. To pa ni kar tako.

Mavričevemu zgledu nočejo zao
stajati fantje pod Janezovim vod
stvom iz Škofjeloškega lesnega 
obrata, katerih naloga je postavitev 
stanovanja. Zaradi poenostavitve ter 
lažje in hitrejše obdelave so nam
reč stene stanovanjskega dela eks

ponata napravljene iz stramitnih 
plošč. Škofjcločani so bili sprva 
malce nezaupljivi proti tej »stisnje
ni slami«. Ko pa so zastavili prve 
stene, jim je delo šlo zelo hitro iz
pod rok, pa tudi nezaupljivosti in 
negotovosti ni več na njihovih obra
zih. Zadnje dni hite, saj se morajo 
za njimi zvrstiti še slikarji, polagal
ci tapet po stenah, pa tapetniki in 
še vsi drugi, brez katerih si ne mo
remo opremiti stanovanja v zaklju
čeno celoto. Čas otvoritve, t. j. 30. 
april se pa hitro približuje.

Kakor je bilo že uvodoma rečeno, 
je namen razstave prikazati in na
kazati smer stanovanjske gradnje v 
naši državi. Smatram, da ne bi bilo 
zaradi tega slabo, če bi se člani na
šega celotnega kolektiva preko svo
jih sindikalnih podružnic ogledali 
to razstavo, se seznanili z njeno vse
bino ter istočasno primerjali re
zultate dela na tem področju med 
posameznimi razstavi jalci. Tako bo 
razstava dosegla tudi svoj namen.

Ing. arh. Milan Arnež

Pogled na razstavni prostor

Na Zagrebškem velesejmu bomo pokazali, kakšna je naša industrializi
rana gradnja stanovanj po PBM sistemu

Nedavno je bila med tehničnim 
kadrom podjetja izvedena anketa, 
ki naj bi osvetlila nekatera vpraša
nja s področja strokovnega dela, 
specializacije, zadovoljstva na de
lovnem mestu in pripravljenosti za

Starost 20—25 25—50 30—55
— 10 5 ■
19 30 14
— 8 12

delo tehničnega kadra tudi izven 
republike.

Anketiranih je bilo 33 inženirjev, 
91 tehnikov in 63 delovodij. Anke
ta je na splošno uspela, čeprav ni
so vsi iskreno odgovorili.

3?—40 40—45 45—50
inženirjev 
tehnikov 
delovodij
skupaj 19 48 31

Pooblastila ima 55 inženirjev in 
tehnikov. Verjetno pa je ta številka 
zadnji mesec večja.

Na vprašanje glede specializaci
je ali nagnjenja bodisi k operativi 
ali projektiranju so odgovorili ta
kole.

Operativa:
1. Visoke gradnje 122
2. Montažne gradnje 75
3. Lesna stroka 21
4. Betonski polfabrikati 29
5. Obrtniška dela 28
6. Težka mehanizacija 21
7. Geodetska dela 14
8. Nizke gradnje 10

Projektiranje in drugo:
1. Splošno projektiranje
2. Statika

8
12

9

nad 50 sku paj
4 33
3 91

20 63
27 187

3. Kalkulacije
4. Statistika
5. Analize
6. Laboratorij
7. Upravna služba
8. Poučevanje

39
9

17
8
7

12

52
27

Na vprašanje, ali je bil na spe
cializaciji, je odgovorilo 11 inženir
jev, 3 tehniki in 9 delovodij z »da« 
ali 'skupaj 23. Dočim je po vrnitvi 
iz specializacije delalo na tem pod
ročju le 11.

Študij želi nadaljevati 73 članov, 
dočim jih je 114 odgovorilo z »rifc«, 
ali pa odgovor ni jasen.

Po podatkih ankete tehnični ka
der zelo dobro obvlada tuje jezike, 
in sicer:

nemško
35
63
43

angleško
16
8
1

inženirji
tehniki
delovodje
skupaj

Na vprašanje, ali je z delovnim 
mestom zadovoljen, jih je odgovo
rilo 156 z »da«, 19 z »ne«, drugi se 
niso opredelili.

V drugo republiko ali inozemstvo 
jih je pripravljeno iti 83 (seveda 
pod ugodnimi pogoji).

Anketa se je nanašala tudi na sta
novanjska vprašanja. Primerno sta
novanje ima 113, 68 članov pa ga še 
nima. Za zadružno gradnjo se jih 
je prijavilo 45, ostali pa nimajo do
volj sredstev. Večina članov želi 
stanovati v Ljubljani.

francosko italijansko druge
16 12 12
5 15 16
0 9 5

SODELUJTE TUDI VI
Malo je o Sloveniji podjetij, ki se lahko pohvalijo s takim načinom 

obveščanja o uspehih in tekočih problemih kot prav naše. Naš časopis 
^Gradisov vestniki je glede tega nedvomno opravil že veliko nalogo, 
saj so se po njem seznanili s celotno problematiko podjetja. Da bo postal 
časopis še bolj zanimiv, je uredniški odbor na zadnji seji uvedel nekatere 
nove stalne rubrike in pri tem bi iskreno želeli še več vašega sodelovanja.

Z modernizacijo in mehanizacijo podjetja se spreminjajo odnosi o 
podjetju, iščejo se nove oblike dela, nove metode, zato nam je vaše sode
lovanje tembolj potrebno. Postavljene so razne dopisniške komisije in 
veliko je bilo že obljub, toda pred izidom- številke je vedno problem, 
kje dobiti članke in kako napolniti vse strani.

Potem se sprašujemo, kaj delajo Mariborčani, ki gradijo ob skrajni 
severni meji. kaj Koperčani, ki se bodo verjetno ob sinjem Jadranu 
kmalu kopali. Zakaj sta v Ravnah utihnila tov. Adela in lov. Uhan? 
Sicer pa mislim, da bi se lahko kaj oglasil tudi tov. ing Stok? Celjani 
imajo izvoljeno dopisniško komisijo in je posebno še zadolžen tov. Berto 
Praprotnik. Tudi Boško iz Kranja bi se lahko kdaj pa kdaj oglasil. 
Želeli bi, da pišejo tudi delavci z Jesenic in iz Zaloga-. Pišite o svojih 
skrbeh, težavah in seveda tudi q uspehih. - Da o gradbenem vodstvu 
Ljubljana ne govorim. Ti imajo do uredništva >najdaljšoi pot! Res 
je v centralnih obratih zelo aktiven tov. Marlinšek, toda sam ne zmore 
vsega. Kakšni so problemi v Škofji Loki, ve samo tov. direktor, dobro 
bi bilo, da bi se tudi kdaj oglasili o našem listu. Iz betonarne nas 
s strokovnimi članki sicer zalaga tov. Lipovec, želeli bi pa več vedeti 
iz neposrednega življenja članov kolektiva.

In naši tehnični strokovnjaki bodisi iz centrale ali edinic? Ali ne 
bi vaše dobre in koristne predloge povedali vsemu kolektivu? Opis posa
meznih problemov, novih metod dela, konkretnih predlogov itd. — ose 
to bo koristilo skupnim ciljem podjetja.

Tovariši, člani in članice kolektiva, pišite nam. toda pazite, da ne 
bo preveč, ker drugače bomo morali povečati številko našega vestnika.

Urednik

POMLAD

Pomlad je — kot jih je že toliko bilo je — 
a vendar, bolj kot včasih — letos mi hudo je.,.

Cvetoča češnja o bregu koplje se o belini, 
v meni živo vstajajo spomini 
na tisto lepo pomlad — ko si me čakala 
o zavetju njene krošnje — v smehu si jokala 
ko si dišeče bele veje odmaknila, 
se primaknila bliže — mi dahnila:

brez tebe ne bi mogla več živetih 
— brez tebe mogel bi umreti...

In božala oba sva vonjave cvetne veje — 
o objemu dvojnem napoj ljubaoni srkala brez meje.

Pomladni piš vsul je bele liste —
ločilo najino pot — pomladi tiste
odšla čez posejane njive v daljo ti si, —
mi rekla, da se vrneš — vrnila pa se nisi!...

>Ti, veš 
občutit ,

Pomlad je — kot jih že toliko bilo je — 
Košata češnja spet v belino je odeta.
Ob njej sem sam — ob meni ni pojave tvoje, 
le ptič nad mano ves zaljubljen pole 
in čmrlj med cvetjem za medico leta — 
dišečih cvetnih vej. mi ne razmika nihče — 
o njih moj spomin le tvojo sliko išče...

A

Zanimivi so bili odgovori na vpra
šanje, ali je tarifna postavka in de
lovno mesto v okviru tarifnega 
pravilnika primerna. Tako je z »da« 
odgovorilo 109, z »ne« 48, nedoloče
nih pa je bilo 30 odgovorov. S se
danjim sistemom nagrajevanja je 
zadovoljnih 121 članov.

Zelo slabo pa je udejstvovanje 
tehničnega kadra v raznih politič
nih in kulturnih organizacijah iz
ven podjetja.

V sindikatu se udejstvujeta 2
V športnih organizacijah 4
SZDL 5
Razne funkcije OLO, ObLO 12
D1T 2
Ostalo 8

154 članov se ne udejstvuje, razen 
nekaterih v raznih političnih orga
nizacijah v podjetju, toda le 18 % 
vsega tehničnega kadra.

Iz rezultatov ankete tehničnega 
kadra povzemamo naslednje: Ne
dvomno je, da je anketa predvsem 
glede strokovnega dela in speciali
zacije, stanovanjskih problemov in 
zadovoljstva na delovnem mestu 
dosegla svoj namen. Predvsem je 
ugotovila, da vlada tudi med teh
ničnim kadrom težnja po nadalj
njem izobraževanju in napredku. 
Iz odgovorov anketiranih članov 
kolektiva je razvidno, da so meseč
ni prejemki v večini primerov v 
skladu z njihovimi delovnimi mesti 
in da so s sedanjim sistemom na
grajevanja kot tudi i »ocenjevanja« 
v glavnem zadovoljni. V anketi je 
bilo tudi nekaj pripomb v zvezi z 
nadurnim delom. Danih je bilo tu
di nekaj konkretnih predlogov, 
predvsem pa nam bodo odgovori 
služili za izboljšanje kadrovske po
litike. V kratkem bomo izvedli po
dobno anketo med osebjem finanč
ne, administrativne in drugih strok 
— kolikor bo čas dopuščal, pa tu
di med celotnim kolektivom.

L. C.
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PRAVNI
S. T. Ljubljana. — Ali lahko dela

vec enostransko prekliče odpoved, 
katero je podal v rednem odpoved
nem roku gospodarski organizaciji?

Odgovor: Po določbi 317. člena 
zakona o delovnih razmerjih more 
delovno razmerje, ki je sklenjeno 
za nedoločen čas, odpovedati tako 
delavec kakor tudi gospodarska or
ganizacija. Pri odpovedovanju de
lovnega razmerja se mora tisti, ki 
odpoveduje, držati predpisanega na
čina in odpovednega roka. Posebej 
je v 322. členu zakona o delovnih 
razmerjih naglašeno, da mora biti 
odpoved pismena. Ustmena odpoved 
pravno ne velja. Iz določb 317. čle
na zakona o delovnih razmerjih je 
razvidno, da odpoved, podana do 15. 
v mesecu, učinkuje s 15., odpoved 
podana do 1. v mesecu pa s 1. Prav 
tako nastajajo tudi pravne posledi
ce odpovedi v časovnem okviru prej 
navedenih terminov. Iz zakona je 
jasno razvidno, da niti delavec, niti 
podjetje ne more enostransko pre
klicati odpovedi, katera je bila vlo
žena, ne da bi bila s tem sporazum
na tudi nasprotna stranka. Postopek 
za preklic odpovedi je tak, da se 
pristojnemu organu podjetja, kate
remu je bila odpoved podana, poda 
pismeni predlog z navedbo vzrokov 
preklica in prošnjo za soglasje.

To stališče je razvidno tudi iz 
strokovnega navodila Sekretariata 
za dela ZIS, ki izrecno naglasa, da 
ima preklic podane odpovedi učinek 
samo v primeru soglasnosti nasprot
ne stranke in da enostranski pre
klic nima vpliva na pravni učinek 
podano odpovedi.

1. R. — Celje. — Ali se more de
lavca, ki je samovoljno zapustil de
lovno mesto, prijavili sodniku za 
prekrške v postopek in ali se mu 
sme v tem primeru zadržati delovna 
knjižica za čas, kolikor bi trajal 
odpovedni rok?

Odgovor: Ena od oblik preneha
nja delovnega razmerja je tudi sa
movoljna zapustitev delovnega me
sta. Ta je podana v primeru, če 
delavec brez opravičila oziroma 
opravičenega razloga ne pride na 
delo 7 dni. Tak način prenehanja 
delovnega razmerja je reguliran v 
342. členu zakona o delovnih raz
merjih. Zakon izrecno določa, da je 
samovoljna zapustitev delovnega 
mesta podana, če da delavec na ne
dvoumen način razumeti pristojne
mu voditelju gospodarske organi
zacije,'da tudi brez njegovega do
voljenja zapušča delo in razdira de
lovno razmerje oziroma da, kakor 
je že zgoraj navedeno, izostane ne
upravičeno z dela najmanj 7 zapo
rednih dni. Prenehanje delovnega 
razmerja ugotovi direktor oziroma 
šef edinice s primerno odločbo. 
Prenehanje delovnega razmerja za
radi samovoljne zapustitve dela pa 
v nobenem primeru ne izključuje 
pravice podjetja do povrnitve ško
de, ki je bila gospodarski organiza
ciji s samovoljno zapustitvijo po
vzročena. Odškodnina oziroma po
vračilo nastale škode se ugotavlja 
preko rednega sodišča, ki ugotovi, 
če je škoda nastala in če je, v kak
šni višini.

Z nobenim predpisom pa ni pred
videna zoper delavca, ki na tak na
čin prekine delovno razmerje, 
upravna sankcija s strani podjetja. 
Prav tako nima pravice podjetje za
drževati delovne knjižice delavcu, 
ki je samovoljno zapustil delovno 
mesto. Člen 118. zakona o delovnih 
razmerjih izrecno določa, da je pod
jetje dolžno ob prenehanju delov
nega razmerja delavcu vročiti de
lovno knjižico, v primeru pa, da to 
ni možno, pa naj jo pošlje pristoj
nemu organu službe za posredova
nje dela.

NASVETI

Poiščim
Ko gre za izpolnitev letošnjih 

planskih nalog, se je po vseh edini- 
cah pojavilo vprašanje povečanja 
osnovnih kapacitet, strojev, tehnič
nega kadra in v zvezi s tem tudi 
delovne sile. Nedvomno brez dobrih 
in sposobnih ljudi sprejete planske 
naloge ne bodo izpolnjene. Zato je 
prav, da prav glede tega spregovo
rimo nekaj besed.

Letos sem že večkrat slišal tega 
ali onega šefa edinice, da mu pri
manjkuje ljudi, da je zopet zapu
stila delo skupina ljudi itd. Sicer 
pa dan za dnem prihajajo novi de
lavci in vrzeli bodo izpopolnjene. 
Edinice pošiljajo na teren referente 
ali delavce, da bi organizirali novo 
delovno silo in tako probleme spro
ti urejamo. Na videz je to povsem 
razumljivo, saj smo že vsa leta na
vajeni na fluktuacijo delavcev, ki 
se kot ptice selivke selijo iz pod
jetja v podjetje. Če primerjamo 
samo razmere pri gradbenem vod
stvu Ljubljana, ugotovimo, da so 
v marcu sprejeli na delo 122 novih 
delavcev, hkrati pa je odšlo iz pod
jetja 1 železokrivec, 2 strojnika, 9 
zidarjev, 18 tesarjev, 4 vajenci in 
57 delavcev, ali skupaj 91 delav
cev.

Ali se ne zdi, da nam na tem pod
ročju odtekajo težki tisočaki, s ka
terimi bi lahko nudili delavcem 
boljše življenjske in delovne pogo
je? Kje so torej vzroki za to ogrom
no fluktuacijo delavcev? Enostaven 
otlgovor bi se glasil: Prenizka pla
ča in zadeva je s tem končana. Če 
pa vso zadevo malo podrobneje 
analiziramo, lahko najdemo tudi 
druge vzroke za odhajanje ljudi iz 
podjetja. Zdi se mi, da se zadovolj
stvo v podjetju izraža tudi v giba
nju delovne sile. Če torej delavec 
ni zadovoljen na delovnem mestu, 
postane malodušen in slej ko prej 
bo odšel iz podjetja. Mislim, da 
zapuščajo podjetje tisti delavci, ki 
so bili bodisi slabo sprejeti ali pa 
delo ni bilo tako organizirano, da 
bi imeli pred seboj jasno perspek
tivo in videli možnosti zaslužka.

Morda tudi razmere na gradbišču 
niso takšne, kot bi morale biti. Nič 
nam ne koristi, če nabiramo delav

ce po terenu, agitiramo in jih pre
pričujemo, naj pridejo v podjetje. 
Ko so že v podjetju, jih dostikrat 
pustimo vnemar in za njih ne skr
bimo več. Mnogokrat ljudem obljub
ljajo vse mogoče, ko pa pridejo 
v podjetje, jim teh obljub ne more
mo izpolniti.

Premalo upoštevamo tudi misel
nost novih delavcev. Ti kaj radi 
prinašajo v kolektiv drobnolastni- 
ške težnje in jim je glavna skrb, 
kako bi čimbolj izkoristili podjetje. 
Imajo negativen odnos do družbe
nega premoženja, delovne discipli
ne in se (lostikrat celo upirajo no
vim, sodobnim načinom nagrajeva
nja. Na vse načine kritizirajo in 
dostikrat potegnejo za sabo še dru
ge dobre delavce. Seveda je treba 
vedno ločiti dobronamerno kritiko, 
da bi določene probleme razčistili in 
uredili.

Dostikrat grešimo že pri spreje
manju delavcev. Premalo upošteva
mo, da bi se morala vzgoja pričeti 
že z dnem nastopa službe. Uvajanje 
novincev zahteva mnogo potrplje
nja, obzirnega in dobro premišlje
nega ravnanja. Predvsem bi mu 
morali posvetiti mnogo več pozor
nosti in ni vseeno, kako je sprejet 
v naselju ali na delovnem mestu. 
Vsak človek ima določene sposob
nosti in te je treba poiskati. Nekaj 
prijaznih, spodbudnih besed in do
bra organizacija dela bosta vlila 
delavcu zaupanje v njegove lastne 
sile in bo kmalu premagal začetne 
težave.

Večkrat pa sprejmemo tudi de
lavca, za katerega že vnaprej ve
mo, da ne bo ostal dolgo v podjet
ju. Če odpremo njegovo delovno 
knjižico, vidimo, da imajo nekateri 
v enem letu tudi po 10 zaposlitev. 
Takega je res bolje, da ga kljub 
pomanjkanju delavcev ne sprejme
mo. Ljudje tudi na vse načine iz
koriščajo razna potrdila. Tako so 
lansko leto na gradbišču Podvelka 
izdali zaposlenim delavcem na re
gulaciji Drave potrdila, da so oprav
ljali kvalificirana dela. Letos pa so 
se nekateri vrnili v podjetje z no
vimi delovnimi knjižicami, v kate
rih je vpisano, da so kvalificirani

zidarji. Ne gre toliko za kvalifika
cijo temveč za storilnost, kajti pla
čo le zahtevajo kot stari kvalifici
rani zidarji to pa zopet povzroča 
negodovanje. Zato je nujno, da člo
veka spoznamo že v prvih 14 dneh, 
ko delovno razmerje v smislu pra
vilnika o delovnili razmerjih še ni 
sklenjeno.

Po vseh edinicah imamo komisije 
za sprejem in odpust delavcev, to
da v večini primerov le na papirju. 
Te komisje bodo morale v bodoče 
svojo nalogo vestneje izpolnjevati.

Pri delu z ljudmi ne gre samo za 
produktivnost dela, temveč je tudi 
važno, kako se razvijajo socialistič
ni odnosi v podjetju. Vprašamo se, 
ali smo na tem področju dovolj 
storili? Ali se niso naši obratni de
lavski sveti dostikrat preveč ukvar
jali samo s proizvodnjo in proiz
vodnimi procesi in pri tem pozabili 
na življenjske pogoje delavcev, 
predvsem glede ureditve stanovanj
skih prostorov, prehrane, vsklaje- 
vanja medsebojnih odnosov itd. Ena 
izmed najvažnejših nalog pri vskla- 
jevanju medsebojnih odnosov je 
nedvomno vsklajevanje različnih 
materialnih interesov članov kolek
tiva. Tako se nekateri zanimajo sa
mo za zaslužek, drugi za stanovanj
ske probleme, tretji za prehrano, 
četrti za počitniške domove, delov
ne obleke, skratka, sto želja. Ker 
ni moč ugoditi vsem željam in po
trebam, nastane v podjetju dosti
krat nepotrebno godrnjanje, če lju
dem pravočasno ne obrazložimo ka
ko je z zadevo. Prav na tem pod
ročju bodo morale sindikalne po
družnice pokazati večjo dejavnost 
kot doslej.

Pri ustvarjanju dobrih odnosov v 
podjetju je treba upoštevati tudi 
osebne dohodke vsakega posamez
nika. Pri tem se moramo predvsem 
izogibati raznih protekcij in nepra
vilnega obračunavanja, kajti glede 
tega je vsak član kolektiva najbolj 
občutljiv. Če bo vsak plačan po de
jansko opravljenem delu, predvsem 
pa, če bo vsak prejel to, kar mu je 
bilo obljubljeno in vnaprej dogo
vorjeno, se bo tudi fluktuacija de
lovne sile zmanjšala na minimum.

Zanimivo jc, da je v prvi ekonomski 
enoti »Merks« v Celju fluktuacija 
delovne sile zelo majhna. Po pripo
vedovanju nekaterih članov te edi
nice je treba le vskladiti še neka
tere medsebojne odnose. V ekonom
ski enoti se torej ustvarjajo novi 
interesi neposrednih proizvajalcev 
za proizvodnjo in za upravljanje 
podjetij.

Na zadovoljstvo v podjetju vpli
va tudi možnost napredovanja, upo
števanje predlogov delavcev in za
dostna zaščita pri delu. Moderniza
cija delovnega procesa zahteva od 
vsakega člana v kolektivu vedno 
več znanja, zato je nujno, da omo
gočimo našim delavcem in usluž
bencem vse možnosti nadaljnjega 
izobraževanja in jim nudimo tudi 
temu primerno materialno pomoč.

Skratka, več skrbi in dela z ljud
mi in fluktuacija delovne sile bo iz 
dneva v dan manjša.

Lojze Cepnš

V zaslužen pokoj

ass
Si

MESTO IN VLOGA TEHNIČNE INTELIGENCE
no področju strokovnega in 
družbenega življenja v kolektivu

Marsikdaj slišimo kakšno pripom
bo na račun našega strokovnega 
kadra, predvsem delovodij, tehni
kov in inženirjev, ne da bi se pri 
tem zavedali velike in odgovorne 
naloge, ki jo le-ti v podjetju oprav
ljajo. Doba v kateri živimo, sodi v 
obdobje velikih dejanj, ko človek 
na vseh področjih s tehniko dosega 
zmago za zmago. Z dneva v dan se 
pojavljajo novi načini dela, moder
ni stroji itd., skratka, prehajamo v 
dobo avtomatizacije, katere cilj je 
pospešiti tempo gradenj in olajšati 
gradbenemu delavcu težavno fizič
no delo — vse pa vodi k dvigu živ
ljenjskega standarda.

Če pogledamo na prehojeno pot, 
lahko ponosno ugotovimo, da smo 
ogromno napravili. Giganti, ki sto
jijo po vsej naši domovini, so delo 
naših rok, zrasli so v glavah naših 
strokovnjakov — zgradil pa jih je 
ves kolektiv. Tu se je srečalo roč
no in umsko delo, teorija in praksa 
sta postali eno. Organizacija delov
nega procesa, znanstveno in fizično 
delo se združijo v en sam cilj:čim- 
prej postaviti objekt, ki bo služil 
skupnim ciljem.

Kje torej najdemo naše strokov
njake? Ob kupu načrtov, skic, pred-

ALI URESNIČUJEMO SPREJETE SKLEPE

V dneh t2. in 13. novembra 1959 je bila v Ljubljani konfe
renca članov Zveze komunistov osnovnih organizacij našega pod
jetja. V obširnih referatih o političnih nalogah in delu članov 
Zveze komunistov v in izven podjetja, gospodarskem položaju 
in perspektivnem razvoju podjetja, delavskem samoupravljanju, 
nalogah sindikalnih organizacij in kadrovski politiki in skrbi 
za delovnega človeka je bilo sprejetih več konkretnih sklepov. 
Čas je, da te sklepe pregledamo in ugotovimo, kako jih uresni
čujemo. Dolžnost vseh komunistov v podjetju je, da sprejete 
sklepe tudi dosledno izvršujemo. Letne konference osnovnih or
ganizacij še niso zaključene in ne bo odveč, če si pred konfe
renco znova preberemo poročila in sklepe partijske konference.

L. C.

računov, skratka, ob grmadi papir
ja si belijo glave kako bi izboljšali 
ta ali oni načrt, kaj bi novega in 
boljšega uvedli, kako izkoristili me
hanizacijo in s tem izboljšali za
služke članom kolektiva. Če pomi
slimo na organizacijo naše prve 
ekonomske enote v Celju in njene 
uspehe je to nedvomno delo tehnič
nega kadra celjskega gradbenega 
vodstva.

Vendar pri tem ne smemo pod
cenjevati sistema našega delavske
ga upravljanja. Stimulativno na
grajevanje v tej enoti je plod za
vesti naših samoupravnih organov 
in nov korak k nadaljnji decentra
lizaciji delavskega upravljanja. Na
grajevanje po učinku na bazi oseb
ne prizadevnosti in prizadevnosti 
ožjega celotnega kolektiva, je ve
lik korak naprej glede boljšega 
gospodarjenja in pravičnejše delit
ve dohodka. Višja oblika organiza
cije proizvodnje bo postopno zahte
vala spremembo organizacijske 
zgradbe delavskega samoupravlja
nja hkrati pa se bo tudi vsebinsko 
poglobila. Takšna organizacija pro
izvodnje terja tudi nove oblike stro
kovnega vodstva. In spet bodo naši 
strokovnjaki tisti, ki se bodo s svo
jimi predlogi in delom vključili kot 
člen v verigi širših proizvodnih 
procesov. Pomen strokovnjakov in 
njihovega dela se torej vedno bolj 
veča.

Če k temu dodamo še letošnje 
planske naloge, ugotovimo, da čaka 
naše strokovnjake ogromno dela. V 
vsem tem pa se mora vsak član ko
lektiva nujno vključiti v celoto ter 
se kot osebnost podrejati ciljem 
skupnosti. Zato tudi upravičeno pri
čakujemo od naših strokovnjakov, 
da se bodo poleg izrecno strokov
nega dela tudi aktivno vključili v 
naše družbeno življenje. Ko smo 
nedavno analizirali, koliko naših 
strokovnjakov res aktivno sodeluje 
v raznih političnih organizacijah, 
organih delavskega -samoupravlja
nja, sindikatu itd., smo dobili do
kaj borne številke. Od vseh tehni
kov, inženirjev in drugega strokov
nega kadra sodeluje v političnem 
življenju v kolektivu in izven nje
ga le 18 %. Tako sta bila ob zad
njih volitvah v sindikalne podruž
nice izvoljena le dva inženirja. V 
organizaciji Zveze komunistov ima
mo od tehničnega kadra le 12 de
lovodij, 10 tehnikov in 11 inženir
jev. V organih delavskega samo
upravljanja jih tudi ni na pretek.

Naši strokovnjaki so dosegli ve
like uspehe za celoten kolektiv, to
da upoštevati je treba, da so tudi 
naši tehniki in inženirji družbeni 
delavci zato upravičeno pričakuje
mo, da se aktivneje vključijo v 
družbeno življenje v kolektivu.

Lojze Ccpuš

Anton Gognevec je bil polnih 15 
let pri našem podjetju in ga pozna
jo vsi starejši delavci pri Gradisu, 
kajti delal je pri gradnji ceste Ljub
ljana—Vrhnika, na Jesenicah, v Ki
dričevem, V Zenici, Grosupljah, v 
Krškem in končno v obratu poliz
delkov v Ljubljani.

Čeprav je upokojen že dobro le
to, tega nismo vedeli, saj je še ved
no aktivno delal. Hotel je dočakati 
namreč štiridesetletnico, odkar je 
nastopil redno zaposlitev. Sam pravi, 
da bo delal, dokler mu bo zdravje 
dopuščalo.

Rojen je bil 1899. leta v Mirni 
peči pri Novem mestu. Očeta ni po
znal, ker je kmalu po njegovem 
rojstvu odšel v Ameriko, kjer je 
tudi umrl. Kljub 61 letom je tova
riš Gognevec še krepak in mu želi
mo, da bi jesen svojega življenja 
preživel v zdravju in zadovoljstvu.

M. P.

ČETRTLETNI PREGLED ZAPOSLITVE TE2KE MEHANIZACIJE

Iz tabel vidimo, da je bila letos v prvem četrtletju težka mehani
zacija precej manj izkoriščena kot lani.

I. Pregled zaposlitve strojev v prvem četrtletju 1959:
Naziv stroj'a Plan. ur Realiz. ur "/« izkor. žarač. ur Fin. uspeli

buldožerji 5.820 3.845 66 4.251 73
nakladači 1.260 1.237 98 1.389 110
skreperji 960 634 66 1.034 107
vlačilci 480 75 15 154 52
viličar 300 119 40 135 44
bagri 1.680 1.188 71 1.554 92
dumperji 4.200 3.562 85 4.027 96
valjarji 1.080 498 46 624 58
kompresorji 1.980 966 49 1.657 84
žerjavi 7.200 4.395 61 5.696 79

Skupaj: 24.960 16.519 66 20.519

II. Pregled zaposlitve strojev v prvem četrtletju 1960:

82

Naziv stroja Plan. ur Realiz. ur •/« izkor. Zarač. ur Fin. uspeh

buldožerji 4.304 2.376 55 2.704 62
nakladači 1.116 856 76 924 82
skreperji 640 — — — —

bagri 1.628 664 40 697 42
dumperji 4.604 2.142 46 2.386 51
valjarji 960 75 7 88 ’ 9
kompresorji 1.756 1.156 65 1.388 79
žerjavi 5.874 2.549 39 3.082 52

Skupaj: 20.882 9.618 45 11.269 53

Lani smo imeli zapisano pod »težko mehanizacijo« skupaj 59 stro
jev, letos pa 57, ker je bilo 7 strojev odpisanih — pozneje pa nabav
ljenih 5 novih in to: 3 buldožerji TG — 160 Wender, bager Liebher 
in dumper Csepel.

V primerjavi z lanskim letom je bil po obratovalnih urah nasproti 
planiranim dosežen slabši rezultat, in to za 21 %, finančni uspeh pa za 
29 %.

Vsekakor bo treba vsestransko skrbeti za boljšo zaposlitev težkih 
strojev, če hočemo realizirati plan.

A. Vovk
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Bliže proizvajalcem
Letos poteka deset let, odkar so prevzeli uprav

ljanje podjetja v svoje roke neposredni proizva
jalci. Zato je prav, če se ob tem desetletnem jubi
leju zadržimo ob nekaterih mislih in ugotovitvah, 
da bi delavsko upravljanje v našem podjetju še 
andalje razvili ter tako na stežaj odprli vrata 
ustvarjalni delavski pobudi.

»S prvim zasedanjem delavskega 
sveta podjetja »Gradis«, ko pre
vzema naš kolektiv podjetje v svoje 
Toke, Vam (pošiljamo borbene po
zdrave in obljubo, da bomo z delom 
doikazali, da smo vredni zau,panja 
naše Partije in naših delovnih lju
di«.

To pismo je poslal delavski svet 
podjetja s svojega prvega zaseda
nja 21. obtobra 1950 Centralnemu 
komiteju Komunistične partije Slo- 
7€nije. Kdaj pa je bil delavski svet 
izvoljen, je težko reči, ker v arhi
vih delavskega sveta tega podatka 
ni. Vemo pa, da so bili na nekaterih 
gradbiščih izvoljeni delavski sveti 
ze dosti prej; še pred izidom zako
na, s katerim je bilo uveljavljeno 
delavsko upravljanje. Ne bi bilo 
napak, če bi se kdo lotil zbiranja 
Podatkov in gradiva o delavskem 
Upravljanju v našem podjetju, kar 
so v mnogih že storili in imajo veza
ne vse zapisnike delavskih svetov in 
upravnih odborov. Res je to pri nas 
Precej bolj zamotan posel, ker smo 
imela toliko gradbišč in so med nji
mi tudi taka, ki jih zdaj ni več. Za
lo pa bi bilo treba s tem pohiteti, da 
nam ne uide še tisto, kar imamo. 
Hkrati pa bi kazalo misliti o tem, 
da bi odslej gradivo zbirali. Menim, 
da ne bi bilo odveč, če bi osrednji 
delavski svet sklenil, naj vsa grad
bišča vežejo vsak letnik zapisnikov 
delavskega sveta in posebej uprav
nega odbora, da se ne razgube. Ta
ko bi imeli v podjetju sila dragoce
no zgodovinsko gradivo, ki bo poz
nim rodovom pričalo o težavah in 
iskanjih delavskih svetov pri nas. 

se niti ne zavedamo, kai pomeni 
gradivo, ne le za nas, marveč za 

mednarodno delavsko gibanje, saj 
se nekaiera delavska gibanja močno 
2a'nimajo za naše izkušnje, da bi si 
Prihranile porodne težave, se varo- 
vali stranpoti in bi jim bilo prihra
njeno tavanje po neraziskanih pod
ročjih, kar smo morali preboleti 
mi. ki smo orali ledino.

Ko človek brska ipa raznih zapis
nikih, se začudi, s kakšno odgovor
nostjo so se delavski sveti lotili u- 
Pravljanja, čeprav je naše gospodar
stvo takrat do vratu tičalo v sponah 
administrativnega upravljanja. Ka
ko visoka je bila že takrat zavest 
upravljavcev! Glejte, kaj je zapi
sal Janko Vidovič delavskemu sve
tu podjetja 10. decembra 1950. leta:

»Da so delavski sveti največja 
pridobitev jugoslovanskih narodov, 
mi je povsem jasno. Žal pa se dne 
H. decembra ne bom mogel udeleži

ti seje delavskega sveta, ker sem 
bola.n«.

Podobno beremo še iz pisma, ki 
ga je pisal Blaž D. upravnemu od
boru podjetja tiste čase. Takole pi
še med drugim:

»Zavedam se, da je dolžnost vsa
kega poštenega in zavednega dr
žavljana sodelovati in pomagati 
skupnosti, kolikor je to v njegovi 
moči. Ko so me delavci izvolili za 
člana delavskega sveta in upravne
ga odbora, sem bil vesel in obenem 
ponosen, da mi toliko zaupajo in 
srečen sem bil, da me je doletela 
taka čast...«

Ob tako visoki delavski zavesti 
je torej raslo in se krepilo delav
sko upravljanje pri nas. Iz zapis
nikov je videti, da so se delavski 
sveti temeljito zavzeli za gospodar
jenje in izpolnjevanje plana. Na 
zasedanjih osrednjega delavskega 
sveta so na primer sprejemali vrsto 
čisto konkretnih sklepov glede or
ganizacije proizvodnje, iskanja in 
premeščanja delovne sile, prehrane 
delavcev itd. V tistih časih so bile 
na primer hude težave s prehrano. 
Karte smo sicer dobili, toda hrane ni 
bilo, maščob in mesa je primanjko
valo itd. Osrednji delavski svet te 
poslal delegaci jo k vladi LRS, ki je 
posredovala glede teh zadev. De
lavskim svetom gradbišč pa so pri
poročili, naj pošljejo v delegacije 
k predsednikom OLO le najboljše 
delavce, da bi posredovali redno do
bavo hrane.

Zanimivo je še, da je osrednji de
lavski svet osebno zadolžil člane 
z gradbišč, da so skrbeli za uresni
čevanje njegovih sklepov po grad
biščih.

Že prvi začetki so torej pokazali 
velikanske prednosti delavskega 
upravljanja pred administrativnim 
vodenjem gospodarstva. Sproščena 
je bila pobuda najnaprednejšega de
la delavcev, medtem ko delavsko 
upravljanje v širino ni prodrlo. To 
pa je še danes problem, ki se ga 
kaže lotiti z vso resnostjo, saj je 
delavska pobuda neizčrpna zaklad
nica, ki omogoča nesluten razvoj 
proizvajalnih sil in seveda tudi ne
nehen vzporedni vzpon življenjske 
ravni delavcev.

Izkoristimo to priložnost in se 
zadržimo ob nekaterih problemih 
demokratičnega mehanizma delav
skega upravljanja v našem podjet
ju.

V prvi gre namreč za to, ali ta 
mehanizem deluje tako, da je de
lavski svet dejanski upravljalec, ali

pa je delavsko upravljanje kljub 
globoko demokratični vsebini le 
demokratična fasada. Ali je torej 
delavsko upravljanje le bolj navi
dezno, v resnici pa sklepajo in od
ločajo drugod, delavski svet pa 'e 
glasuje o stvareh, ki so bile že dru
god dogovorjene, najpogosteje v 
ožjem krogu. V takih primerih je 
delavski svet le navidez demokratič
na podoba za preoblečen birokra
tizem.

Resnično delavsko upravljanje 
potemtakem ni v tem, da imaš pra
vico glasovanja o že dogovorjenih 
zadevah, ampak v tem, da po treznem 
preudarku sam poiščeš drugo reši
tev. To pa terja marsikaj.

Predvsem bi moral dobiti vsak 
član delavskega sveta v roke gra
divo za zasedanje. To je pri nas za 
osrednji delavski svet v glavnem 
urejeno, po gradbiščih pa te stvari 
še močno šepajo. Član delavskega 
sveta ne more kvalificirano odloča
ti kot pravimo, ne more po svoji 
presoji odločiti, kaj bi bilo v dolo
čenem primeru storiti, da bi naj
bolje ustrezalo. V gradivu naj bi 
bil problem jasno razložen in .naka
zane naj bi bile vse možne rešitve. 
Delavski svet pa naj sam odloči, 
katera izmed njih najbolj ustreza.

To pa dalje pomeni, da sestavlja
nja dnevnega reda ne moremo pre
pustiti slučaju ali ga sestavljati sa
mo po trenutnih potrebah. Tudi gle
de tega je potrebno načrtno delo. 
Če bi si upravni odbor ali delavski 
svet sestavila dolgoročen načrt pro
blemov, ki bi jih podrobno prouči
la, potem predvsem ne bi bilo za
drege, o čem naj razpravljajo in se 
ne bi moglo pripetiti, da bi se de
lavski svet tudi po nekaj mesecih ne 
sestal,. V našem podjetju, v katerem 
imamo celo vrsto obratnih delavskih 
svetov, bi bilo priporočljivo, če bi 
si tak načrt sestavil osrednji delav
ski svet in bi se po njem ravnali 
tudi obratni.

Tako bi bile zadeve pred isku ti ra
ne že na zasedanjih obratnih svetov 
in bi osrednji delavski svet le po
vzel njihove ugotovitve. Razumljivo 
pa je, da je ob takem sistemu po
trebno marljivo delo komisij de
lavskih svetov, ki bi zbirale in pro
učevale gradivo. Ali je treba pose
bej naglašati. da bi ta sistem omo
gočil mnogo tesnejšo povezavo 
delavskega sveta s kolektivom? 
Najbrž ne, saj je vsakomur jasno, 
da bi s tem omogočili članom delav
skega sveta, da se pogovore s ko
lektivom o zadevah, o katerih bo 
razpravljal delavski svet.

V nekaterih podjetjih imajo svo
jevrstno prakso, da skličejo pred 
vsakim zasedanjem delavskega sve
ta sestanke kolektivov po obratih, 
na katerih člani delavskega sveta 
razlože, o čem bo razpravljal delav
ski svet. Kolektiv ima tOTej mož
nost, da pove svoje mnenje o zade
vah še preden delavski svet sklepa 
o njih. Kaj pomaga govoriti o tem, 
ko je delavski svet že odločil! Pot-

Naduljevanje na 6. strani

Hidrocentrala Medvode je eden izmed velikih objcklov, ki jih je zgradil Gradis

Direklor podjetja ing. Hugo Keržau. podpredsednica Glavnega odbora 
Socialistične zveze Vida Tomšič in Franc Rakef. predsednik prvega de

lavskega sveta našega podjetja

Termoelektrarna Šoštanj

To je bil drugi delavski svet našega podjetja

ODREŽI! ODREŽI! ODREži! ODREŽI! ODREŽI!

Anketna vprašanja
lelu in pomanjkljivostih delavskega upravljanju

Odgovoriti samo z da ali z ne. Le pri desetem vprašanju pod
črtajte, kar vam najbolj ustreza!

X. Ali ste že bili kdaj izvoljeni v organe delavskega samo
upravljanja?

2. Ali poznate pravice in dolžnosti delavskih svetov in uprav
nih organov?

3. Ali ste seznanjeni z dnevnim redom sej delavskega sveta 
in upravnega odbora?

4. Ali ste že bili povabljeni na sejo delavskega sveta ali 
upravnega odbora?

5. Ali so člani centralnega delavskega sveta tolmačili kolek
tivu sprejete sklepe?

t>. Ali so člani obratnega delavskega sveta tolmačili kolektivu 
spre ete sklepe?

?. Ali so člani delavskega sveta še pred zasedanjem vprašali 
za mnenje člane kolektiva?

8. Ali ste se kdaj pritožili na delavski svet?
9. Ali delavski svet in upravni odbor razumeta težave delav

cev in ali dovolj skrbita za kolektiv?
10. Ce imate težave ali če se vam godi krivica, na ko#a 

se najraje obrnete (sindikat, upravni odbor, delavski svet, upra
va gradbišča ali obrata, delovodja, organizacija zveze komuni
stov)?

11. Ali smtrate, da ste za vaše delo prav plačani?
12. Ali imajo nadrejeni pravilen odnos do podrejenih?

Lista ni treba podpisati! Izpolnjene odgovore pošljite naj
kasneje do 10. maja sindikalni podružnici vaše edinice.
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Bliže proizvajalcem
Nadaljevanje s 5. strani 

tej ni nič drugega kot aktivistično 
pojasnjevanje že sprejetih siki epov, 
ko kolektiv ne more več vplivati na 
odločitev delavskega sveta. Praksa 
zborov volivcev v nekaterih občinah, 
v katerih niso upoštevali demokra
tične ustanove državljanov, je glede 
tega zelo poučna tudi za delavsko 
upravljanje, ko so sklicevali zbore 
voltlcev šele potem, ko je ljudski 
odbor že sklepal.

V bistvu gre pri tem torej za dvo
je poglavitnih vprašanj: ali je me
hanizem delavskega upravljanja 
tak, da ima sleherni proizvajalec, 
sleherni član kolektiva možnost 
vplivati na odločitve organov 
upravljanja, in drugič, ali je član 
delavskega sveta samostojen pri 
svidjili odločitvah, ali ima torej 
možnost, da v polni meri uveljavi 
svoje mnenje in svoje predloge.

V našem podjetju pa je odprto še 
eno vprašanje, ki smo ga sicer v na
šem listu že načenjali, pa inu te 
nismo prišli do kraja in ki se zno
va z vso ostrino postavlja z uvaja
njem ekonomsikih enot: kakšna naj 
bo organizacijska zgradba organov 
upravljainja im kakšna naj bodo po
oblastila obratnih delavskih svetov.

Z ustanovitvijo ekonomskih enot 
se je v vseh podjetjih postavilo na 
dnevni red vprašanje organizacijske 
zgradbe delavskega upravljanja. 
Ce naj bo zaslužek zaposlenih odvi

sen ne le od neposrednega fizične
ga prizadevam ja na delovnem mestu, 
tO'tej od doseganja norm in akorda, 
temveč tudi od gospodarjenja v eko
nomski enoti, mora imeti kolektiv 
ekonomske enote tudi možnost go
spodarjenja v njej. Sicer bo plače
val tuje grehe iz svojega žepa. Ne 
bi bilo namreč smiselno, da je za
služek odvisen od gospodarjenja v 
ekonomski enoti, o tem, kako naj se 
gospodari, koliko ljudi naj bo zapo
slenih, kakšna naj bo organizacija 
dela, osikrba z materialom, organi
zacija transporta itd. itd., bi sklepal 
pa kdo drug. Zato torej tako moč
na zahteva vseh kolektivov, kjer so 
uvedli ekonomske enote po decen
tralizaciji delavskega upravljanja 
tudi na ravni podjetja, ga približati 
neposrednim proizvajalcem celo ta
ko daleč, da v nekaterih podjetjih 
že razmišljajo, ali ne bi kazalo 
ustanoviti v ekonomski enoti, zlasti 
če je le-ta manjša, samo upravni od
bor, delavski svet pa bi predstavljal 
ves kolektiv, in dalje: kakšna naj 
bodo pooblastila obratnega delav
skega sveta oziroma kolektiva eko
nomske enote?

Že prej smo videli, da sl ni moč 
predstavljati uspešnega dela im go
spodarjenja v ekonomski enoti, če 
kdo drug razpolaga s sredstvi. Zato 
so v nekaterih podjetjih dali kolek- 
.tivom ekonomskih enot široka po
oblastila, od razpolaganja z osnov-

llllllllll

nimi sredstvi in amortizacijo, do 
pravice'odločanja o višini obratnih 
sredstev in seveda do pravice o raz
polaganja s čistem dohodkom, ki ga 
ustvari ekonomska enota z ome
jitvijo, da se mora držati razmerja 
med skladi in osebnimi dohodki, 
kakršnega določi osrednji delavski 
svet. Le-ta vodi potemtakem temelj
no politiko gospodarjenja v pod-
jetjn.

To so torej izkušnje delovnih ko
lektivov drugih gospodarskih pa
nog, ki pa veljajo v načelu prav 
gotovo tudi za naše podjetje. Za.io 
jih je treba podrobno proučevati in 
v naših razmerah poiskati ustrezne 
rešitve. Poglobitev in nadaljnja 
decentralizacija delavskega uprav- v

Pomlad v Bohinju

1 jan ja je zahteva današnjega časa 
in mi glede tega ne moremo ter ne 
smemo zaostajati, saj bo prav ona 
sprožila nesluten delovni polet m 
zavzetnost vsakega delavca za go
spodarjenje. Pričakujemo torej 
konkretne predloge, kako naj bi se 
lotili teh zadev, kako tudi pri nas 
približati delavsko upravljanje ne
posrednim proizvajalcem, da bi 
vsak izmed njih postal upravijalec 
v pravem pomenu besede.

Vlado Jarc

Vendar je brisača
V neki naši edinici sem zagledal 
stranišču črno zastavo. Že sem

mislil vprašati, če je kdo umrl, pa 
me je prehitela uslužbenka in de
jala. »Saj to ni zastava, ampak bri
sača!«

Povišan akordni cenik
Na nedavnem sestanku v Zalogu 

so govorili o nagrajevanju. K raz
pravi se je oglasil Slavko Jagar, zi
dar, in vprašal, za koliko pa se je 
v zvezi z novim načinom akordni 
cenik izboljšal oziroma poslabšal?

Sef gradbišča ing. Pogačnik se je 
takoj znašel in odgovoril: »Ce ne 
dosežeš 100 %, imaš 5 % manj, če 
dosežeš pa imaš 10 % več.«

lllllilllllllllnllllllllllllllllimlltltlllllllllllllilllliiiliiiililnllllll

pjOJpoJbni koptski IZ FRANCIJE
Kot kandidat Tehnične pomoči sem v za

četku oktobra odpotoval preko Ženeve v 
Francijo in naslednji dan stopil na tla tega 
mesta. Prva pot je bila seveda v Palačo Na
rodov, kjer sem dobil nadaljnja navodila za 
študij in za potovanje. Palača Narodov je 
postavljena na severni strani mesta na griču 
ob Lemanskem jezeru s prekrasnim razgledom 
na Alpe. Grajena je iz kamna, njena notra
njost je bogato opremljena.

Naj navedem podrobnost: toaletni prostori 
so vsi obloženi z belini marmorjem. V Palači 
Narodov se poleg organov Združenih Narodov 
nahaja banka, pošta, potovalni urad, restav
racija, pač vse. kar človek potrebuje na po
tovanju.

Kljub prvim oktobrskim dnevom so bili že
nevski parki še vsi v cvetju, le jutranja me
gla in zapuščeni parniki na jezeru so spo
minjali na jesen. Dva prosta popoldneva sta 
mi omogočila bežen ogled tega snažnega me
sta. Prvi obisk sem posvetil znanemu vodo
metu, ki brizga vodo v toplem vremenu 130 m 
visoko. Za tako mogočen vodomet je potreben 
motor jakosti ) 360 KM, ki potisne vodo iz 
cevi s hitrostjo 200 km na uro in porabi 500 
litrov vode na sekundo.

Znamenita je tudi katedrala, ki so jo za
čeli graditi okrog leta 1150. Delno je bila re
konstruirana v 16. stoletju, v 18. stoletju pa 
je dobila precej značilen portal v novogrškem 
slogu. Notranjost katedrale je brez posebnih 
okraskov in brez klopi, le na desni strani stoji 
stol, na katerem je sedel reformator Kalvin.

Blizu katedrale stoji spomenik Reforma
cije, dolg preko 100 m. V sredini spomenika so 
kipi štirih reformatorjev, Kalvina, Farela, Be- 
zea in Knoxa. Vznožje spomenika je okrašeno 
z reliefi iz zgodovine Reformacije. Ta spome
nik so postavili leta 1917 ob 400 letnici rojstva 
Kalvina, gradili pa so ga skoraj devet let.

Seveda ima Ženeva kot staro mesto še 
polno drugih znamenitosti in muzejev. Kljub 
njihovi lepoti in zanimivosti, pa je le lepše 
sedeti na otoku Roussean ob izlivu reke 
Rhone iz jezera Leman in opazovati živahen 
promet na mostu Mont Blanc in labode na 
reki. Velika privlačnost mesta je cvetlična 
ura, ki kaže čas s švicarsko natančnostjo. Šte
vilčnica in številke na uri so sestavljene iz 
nizkih, lepo gojenih cvetlic raznih barv, le 
kazalci so kovinski.

V bližini mesta je zgrajeno moderno leta
lišče s precejšnjim prometom in z zvezami z 
vsemi večjimi evropskimi mesti.

Od tu sem odpotoval v Pariz s štirimo- 
tornim letalom družbe Air France, ki je pre
letelo pot od Ženeve do Pariza v dobri uri. 
Že itak prijetno pot »osladi« še prikupna ste
vardesa z bonboni in osvežilno pijačo. Slednja 
se je najbolj nrilegla, ker je bilo zaradi so
razmerno majhne višine ca. 2000 m, in sonca 
v letalu prav toplo. Vedno gostejša naselja in
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nato predmestja so javila bližino Pariza. Pri
stali smo na aerodromu Orly, ki je že prav 
na robu južnih predmestij in služi le medna
rodnemu prometu. Promet na tem aerodromu 
je velik, vsak čas pristaja ali vzleta kakšno 
letalo.

Na poti z aerodroma v mesto so se nizali 
prvi vtisi: ogromen promet, slabo vzdrževane 
fasade hiš, velika gradbena dejavnost v oko
lici mesta. V primeru z Ženevo se mi je zdel 
Pariz nekoliko umazan, po nekaj dnevih pa 
sem se temu privadil in postal mi je bolj 
domač.

Pariz ima danes brez predmestij okrog 3 
milijone prebivalcev, s predmestji vred na 
okrog 5 milijonov in izreden promet na uli
cah, posebno zjutraj in zvečer, ko gredo ljud
je na delo, oziroma se vračajo z dela. Mnogi 
poslovni ljudje, ki pridejo v Pariz, raje pu
stijo svoje avtomobile pred mestom, v mestu 
pa se poslužujejo »Metroja«, kot pravijo pod
zemni železnici. Z gradnjo »Metroja« so v 
Parizu začeli leta 1900 in je delo predstav
ljalo velik uspeh takratne tehnike. Postaje 
Metroja so na križiščih grajene v več nad
stropjih, pa tudi pet predorov pod Seino priča 
o težavnosti tega dela. Pariški Metro ima naj
gostejše omrežje na svetu. V času navala zju
traj in zvečer je v obratu 500 vlakov na 14 
progah, katerih skupna dolžina znaša 186 km. 
Na glavni liniji si sledijo vlaki vsako minuto 
in pol. Največ prometa izkazuje postaja pod
zemne železnice St, Lazare, kjer vsak dan 
vstopi in izstopi več kot 120.000 ljudi. Naj. 
omenim še to, da prepeljejo na leto z »Me
trojem« okrog 2 milijardi ljudi. Parižani pred
videvajo, da bo v bodočnosti metro oprem
ljen z gumijastimi kolesi in da bo vozil po 
betonski podlagi. > ■

Poleg Metroja ima Pariš tudi gosto mrežo 
avtobusnih prog, posebno v predmestjih. Vseh 
119 avtobusnih linij prepelje letno preko 1 
milijarde potnikov.

Vsa ktujec, ki pride v Pariz, seveda obi
šče vsaj največje zanimivosti mesta. Nekako 
središče mesta je okrog Opere in Plače de la 
Concorde. Na sredini trga stoji obelisk, na
rejen iz enega samega kosa kamna, ki so ga 
pripeljali iz Luxorja v Egiptu in ga postavili 
na dosedanje mesto leta 1836.

Čeprav malo oddaljen od centra in kljub 
70-letni starosti je Eifflov stolp še vedno 
atrakcija Pariza. Na vrh stolpa se lahko oo- 
pnete z dvema dvigaloma in uživate prekra
sen razgled po vsem Parizu.

Prav tako lep razgled je tudi s Slavoloka 
Zmage, ki n idaleč od Eifflovega stolpa. Grad
nja Slavoloka Zmage se je začela 1806 in je 
visok 50 m in širok 45 m. Pod Slavolokom 
zmage je grob Neznanega vojaka, v samem

vrhu pa majhen muzej, kjer je zbrano zgo
dovinsko gradivo slavoloka.

V Parizu se malo gradi, pač pa je živahna 
gradbena dejavnost v okolici. Gradijo na tra
dicionalen način in s prefabriciranimi ele
menti. V vsej Franciji zgradijo letno okrog 
300.000 stanovanj, od tega v območju Pariza 
80.000. To so večinoma cenena stanovanja s 
50—70 m2 stanovaniske površine in s ceno 
okrog 2,100.000 frankov. Imel sem priliko obi
skati več takih gradbišč na zahodni, južni in 
severni strani Pariza. Na vsakem od grad-
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bišč se gradi ca. 1500 stanovanj, t. j. gradi se 
malo mesto s 6000 do 7000 prebivalci, s šo
lami, trgovinami, parkirnimi prostori ali ga
ražami itd. Prav na tem delu pariškega ob
močja grade največ stanovanj iz prefabrici- 
ranih elementov in imata podjetji Camus in 
Balency-Schuhl v bližini tovarno za prefabri- 
cirane elemente, ki izdelata dnevno vsaka po 
pet stanovanj.

Princip proizvodnje prefabriciranih ele
mentov, t. j. zidov, stropov, stopnic, sten itd. 
v teh tovarnah je v tem, da beton za ele
mente z izolacijskim vložkom vlijejo v želez
ne modele ter tako uliti beton s paro ali toplo 
votlo grejejo. Po treh urah se beton toliko str
di, da je sposoben za transport in montažo.

Ker je postavitev take tovarne draga — 
okrog 500 milijonov frankov — so se nekatera 
podjetja lotila prefabrikacije elementov na 
preprostejši način. Modeli so bolj preprosti in 
se beton ne segreva, pustijo ga, da se normalno 
strdi. Eno od podjetij pa je ta postopek iz
boljšalo s tem. da beton vacuumira in ele
mente montira po 24 urah. Če primerjam ta 
gradbišča z gradbišči pri nas, moram ugoto
viti, da so gradbišča v Franciji bolje oprem
ljena s stroji in da nabava materiala ne pred
stavlja nobenih težav. Kjer stanovanj ne zi
dajo iz prefabriciranih elementov, uporab
ljajo za zidavo rezan kamen, beton iz eks- 
pandirane žlindre, pa tudi navaden beton.

Samo boljša in dražja stanovanja zidajo iz 
opeke in opečnih votlakov. Moram pa ome
niti, da je podnebje v tistih krajih dosti mi
lejše kot naše, kar je opaziti tudi po tem. da 
nimajo nikjer dvojnih oken.

Dovoz prefabriciranih elementov pa tudi 
drugega materiala je tako urejen, da prihaja 
sproti na stavbišče. Zato pred pričetkom del 
medijo vse komunalne naprave: napeljejo
vodovod, elektriko, plin kanalizacijo in ure
dijo asfaltirane ceste ter široke avenije med 
nastajajočimi mesti in Parizom, kajti večina 
prebivalcev ima lastne avtomobile, s katerimi 
se vozijo na delo.

Vsa podjetja, ki gradijo stanovanja na tra
dicionalni način ali s prefabriciranimi ele
menti se trudijo, da čimbolj zmanjšajo za
ključna dela in s tem stroške za gradnjo. Zato 
gradijo betonske stene in stropove popolnoma 
gladke in ni treba nobenega ometa, stene sa
mo pleskajo.

Iz Pariza me je pot peljala v Normandijo, 
kjer sem obiskal Rouen. Le Havre in še ne
kaj drugih mest. Največje in industrijsko naj
močnejše mesto je Rouen. Leži ob Seini med 
Parizom in Atlantikom in ima s pred
mestji vred nekaj manj kot 300.000 prebival
cev. V neposredni okolici Rouena je velika to
varna prefabriciranih elementov podjetja Coi- 
gnet. Ta tovarna izdela v precej komplicira
nih kalupih na dan (v osmih urah) tri stano- 
vanja.

Kalupi so kovinski in izdelajo prefabri- 
cirane elemente s točnostjo, ki je lastna ko
vinskim izdelkom. Ta precizna izdelava pre
fabriciranih plošč omogoči tudi serijsko pro
dukcijo vseh instalacijskih kosov, Ko je ele
ment vlit v model, ga pokrijejo z nekakšnim 
zvonom in ogrevajo s paro do 80°. Po treh 
urah je tak element že toliko strjen, da ga 
lahko razopažijo in prenesejo v deponijo. Vsi 
izdelki tovarne so popolnoma gladki in ravni,

Pogled na eno izmed gradbišč v okolici 
Pariza

tako da po montaži ni treba nobenih ometov.
Najtežji prefabricirani elementi tehtajo čez 

5 ton in so zato za montažo na gradbišču po
trebni močni stolpni ah portalni žerjavi. Za 
prevoz elementov iz tovarne na gradbišče pa 
uporabljajo posebne avtomobile.

(Dalje prihodnjič)



Kot vsuko leto, je bila tudi letos v Miin- 
tliemi organizirana razstava gradbenih stro
jev sBAUMA«, za katero je tudi naš DS na 
predlog tehničnega kolegija sklenil, da poš
lje tehnike in inženirje našega podjejta.

Po nekoliko negotovih pripravah smo se 
25. marca le odpeljali izpred glavnega kolo
dvora z Gradisovim avtobusom v Miinchen. 
Vseh udeležencev te poučne ekskurzije je 
bilo 35, od predvidenih 36. Pot nas je vodila 
iz Ljubljane skozi Kranj in Kokr.ško dolino 
do našega najnižjega prelaza, ki je bil ta
krat odprt, t. j. preko Jezerskega v Avstrijo. 
Ko smo srečno prešli našo državno mejo (in 
hkrati tudi carinsko kontrolo), smo se spu
stili v del naše Koroške preko Železne 
kjaplje, Velikovca do Celovca, kjer smo že 
jijieli prve nevšečnosti z avtobusom. Po krat
kem manjšem popravilu smo nadaljevali pot 
jnimo Vrbskega jezera in Beljaka ob dolini 
Drave do Spitala. Tu smo ponovno morali 
napraviti krajši odmor, da je šofer Peter 
Popravil sklopko na avtobusu, seveda ob 
osistenci raznih mehanikov in drugih stroj
nih strokovnjakov. Popravilo je uspelo in z 
nekoliko manjšo nervozo smo se pričeli spe
njati iz Spitala do prelaza Katschberg 
(1641 m). Avtobus je vožnjo srečno opravil, 
zato smo se z nekoliko večjim zaupanjem 
Pričeli dvigati na nekoliko višji Tauern pre
laz (1738 m). Seveda smo se na obeh prelazih 
za krajši čas oddahnili in si ogledali pre
krasna smučišča, posebno na prelazu Tauern. 
Vreme je bilo lepo sončno in videli smo za
gorele obraze smučarjev, ki so se z nešte- 
'Glnimi manjšimi vzpenjačami vračali v še 
nekoliko višje lege tega smučarskega raja.

SLIVOVKO NA PLAN
Ker smo imeli že nekoliko zamude glede 

na naš program, smo morali po polurnem 
odmoru nadaljevati pot proti Salzburgu. V 

oznih večernih urah smo prispeli mimo 
alzburga do avstrijsko-nemške meje, kjer 

je pričelo našim udeležencem že drugič 
jnočneje utripati srce, saj so nemški carini
ki iskali pri nas predvsem »zloglasno« sli- 
vovko. Ker so nekateri ljubosumno skrivali 
to dragoceno pijačo že na prevoženi poti, so 
jo pričeli nenadoma ponujati drugim, ki so 
kili te pijače potrebni ali ne. Bolje je pre
peljati jo čez mejo v želodcih, kot pa da bi 
Jo morali izročili nemškim carinikom.

Ko nam je nemški carinik povedal, da 
smemo imeti pri sebi največ 3 in pol del sli
vovke, je vprašal tov. Marjana, kje in koli
ko jo ima on. Na kratko mu je odgovoril 
s tem, da je pokazal na želodec in rekel: 
Mlier«. Seveda je pa ob splošnem smehu na 
drugi strani meje privlekel iz svoje aktovke 
*epo zavito in pakirano litrsko steklenico 
z8anja. Smejali smo se pa največ zaradi te- 
ga, ker je prav on pomagal prazniti stekle
nice do predpisane norme. Sploh je tovariš 
Marjan, kljub temu, da mu ne bi tega pri
sodil, odlično zabaval našo družbo na našem 
potovanju.

Po avtocesti, ki vodi iz Salzburga, smo 
prispeli v zelo poznih nočnih urah v Miin- 
chen. Zamude smo imeli po programu naj
manj 4 ure, zato nismo mogli pričakovati, da 
nas bodo v hotelih postregli z dobro večerjo. 
Toda kljub pozni uri so nas razmeroma hi
tro postregli s primerno večerjo in razme- 
siili po sobah.

Ker smo bili utrujeni od naporne poti, 
smo seveda zjutraj malo dalj poležali. Ve
čina naših udeležencev je bila prvič v Miin- 
chenu, zato so želeli, da se v dopoldanskih 
Urah najprej orientirajo malo po mestu. 
Skupina udeležencev iz CO in še nekateri 
tovariši so se pa takoj odpravili na razsta
višče, drugi pa so prispeli tja s Kompasovim 
vodičem oh 13. uri. Razstavni prostor se na
haja nad Theresienvviese, kjer je običajno 
miinchenski »Oktoberfest«, to je na There- 
sienhiihe za znamenitim spomenikom Bava- 
rije. Razstavni prostor je zelo obširen, do 
njega je speljana tudi dvotirna proga tako, 
da so imeli razstavljale! možnost prepeljati 
tudi največje stroje.

NA RAZSTAVIŠČU
Celotno razstavišče, kjer so bili tokrat 

razstavljeni gradbeni stroji, je napravilo 
mogočen vtis na vse udeležence. Toliko 
gradbenih strojev na enem mestu, in to naj
različnejših, nismo imeli prilike videti še 
nikjer. To je bil za gradbenike pravi raj, 
saj smo lahko videli, kako daleč je napre
dovala strojna tehnika, da bi čimbolj meha
nizirala gradbena dela. Vse tovarne, ki so 
razstavljale, so se čimbolj prizadevale, da 
bi, ne samo z razstavljanjem strojev, z raz
nimi grafikoni, s slikami in celo s filmi pri
kazovale učinek teh strojev, ampak so po
kazali kako stroji delujejo.

Ko smo hodili po razstavišču, smo imeli 
občutek, da n^o pravzaprav v neki veliki

tovarni gradbenih strojev. Razstava »BAU- 
MA« (Baumaschinen) ni interesantna samo 
za Nemce, temveč za vso Evropo, soj so bili 
razstavljeni stroji, ki jih izdelujejo tudi v 
kooperaciji z drugimi tovarnami evropskih 
ali celo izvenevropskih držav. Nad razstavi
ščem so segale proti oblakom neštevilne ro
čice raznih vrst žerjavov, po zemlji pa so 
rili najrazličnejši tipi bagrov, buldožerjev, 
skreperjev, rijačev, vmes pa si slišal brne
nje motorjev raznih tip valjarjev, kompre
sorjev, vibratorjev itd. tako. da je v zraku 
pela najslajša pesem gradbene mehanizacije. 
Za ogled razstave ni bilo dovolj samo en 
dan, potrebno je bilo, da si ogledoval stroje 
dva polna dneva, če si hotel le najti vsaj 
glavne značilnosti razstave. Zato smo si mo
rali razstavo ogledovati tudi še naslednji 
dan tako, da so nas morali pravzaprav že 
preganjati z razstavišča, ker je bila v nede
ljo popoldne ob 17. uri razstava že zaklju
čena. Na razstavišču sta bila zasedena tudi 
oba zidana paviljona, od katerih je bilo v 
Evropahale še 80 razstavljalcev, kjer smo 
videli predvsem srednjo in drobno gradbeno 
mehanizacijo ter opremo in stroje za grad
bene obrtnike, dočim je bila v drugem zi
danem paviljonu nekakšna razstava uporabe 
raznih novih gradbenih elementov, gradbe
nih materialov, izdelkov za opremo stano
vanj itd.

Udeleženci CO Ljubljana

KAJ SMO NA RAZSTAVI »BAUMA« VIDELI 
IN UGOTOVILI?

1. Pri težkih strojih za zemeljska dela, kot 
so bagri, buldožerji, motorni skreperji, na- 
kladači, se je pokazal znaten napredek. Do
sedanjih komandnih ročic in žičnih vrvi ni 
več. Strojnik doseže isti ali še boljši efekt 
s pritiskom prstov na razne gumbe, ki so v 
zvezi s hidravličnimi napravami. Nikjer ni 
videti žičnih vrvi pri strojih, ampak samo 
svetle, nerjaveče kromirane bate in ročice 
iz hidravličnih cilindrov. Ce je slučajno stal 
poleg bagra s hidravličnimi komandami še 
bager z žičnimi vrvmi, je bil slednji celo 
smešen in zastarel, kot da so ga pripeljali iz 
tehničnega muzeja. Vsi ti stroji so največ
krat kombinirani tako, da je z njimi mogoče 
delati razne kombinirane delovne gibe oz. 
faze. Bagri, nakladači, buldožerji izgubljajo 
tudi gosenice, da so lažje gibljivi, pri tem

a še vedno lahko uporabni za vse vrste iz- 
opov. Videli smo celo bagre, ki na koncu 

ročice lahko vrti žlico levo in desno, na
vzgor in navzdol. To omogoča, da ni potreb
no premikati demperja ali avtomobila v 
prečni ali podolžni smeri zato, da bi pri 
polnenju lahko izkoristili nosilnost oz. pro
stornino vozila.

2. Pri žerjavih smo videli, da so predvsem 
enostavnejši, za montažo oz. demontažo hi
trejši, lahko prevozni, in kar je najznačil
nejše, da se višina žerjava (preko teleskopa) 
in prav tako lega ročice, in s tem nosilnost 
žerjava spreminja mnogo hitreje. Namesto 
dosedanjih kabin za žerjaviste smo videli 
komandne mize zn daljinsko upravljanje, ki 
so nameščene lahko kjerkoli izven žerjava, 
na mestih, kjer ima žerjavist najboljšo vid
ljivost.

Prava posebnost pri najnovejših kon
strukcijah žerjavov, ki imajo vse dosedaj 
sprejete novitete, pa so »plezajoči stolpni 
žerjavi« (Kletterturmrehkran). Predstavnik 
teh žerjavov je tvrdka Fridrich Wilh. 
Schwing. Značilnost teh žerjavov je nasled
nja:

a) Obseg žerjava z ročico je 60 m.
b) Maksimalna dvižna višina 100 m.
c) Višina žerjava se menja s teleskopsko 

napravo (sistem Liebherr).
č) Žerjav je možno uporabljati izven stav

be in v stavbi sami s tem, da lahko »pleza« 
od nadstropja do nadstropja. Ko je n. pr. 
dosegel višino 100 m, je žer jav montiran na 
vrhu stavbe s tem. da je sam priplezal od 
nadstropja do nadstropja proti vrhu stavbe. 
Ta sistem uporablja tudi firma Liebherr.

Darilo
ob petnajstletnici

»Kam pa neseš te 
nre?«

»Veš to so za tiste, ki 
so že 15 let pri 
podjetju.«

d) Ce je žerjav postavljen izven stavbe, 
lahko v stolpu žerjava montiramo osebno 
dvigalo za 6 ljudi ali pa to kabino uporab
ljamo za prevoz materiala n. pr. za obrtnike 
(sistem Schvving).

e) Žerjav v nobenem primeru nima kabi
ne za žerjavista, temveč je komandna mi
zica na najbolj vidljivem mestu, od koder 
žerjavist upravlja žerjav.

f) Maček na ročici je gibljiv po celoti 
dolžini ročic (sistem Fiorentini).

Ko smo si ogledovali žerjave, med kate
rimi je bila najmočneje zastopana tovarna 
Liebherr, smo iskali omenjene plezajoče 
žerjave. Pri tem pa smo slučajno naleteli na 
žerjav, ki se je po svoji konstrukciji razli
koval od drugih. Ugotovili smo, da ima vse 
posebnosti, ki so bile že prej omenjene. 
Glede na to, da imamo naročeno pri našem 
podjetju preko kumunalne nabave in pod
jetja »RUDNAP« Kletterkran. smo vprašali 
pri predstavništvu tovarne Schvving, ki raz
stavlja ta žerjav, za razne podatke. Bili so 
tako ljubeznivi, ko so izvedeli, da pričaku
jemo iz uvoza prav takšen žerjav, da so nas 
peljali v njihov paviljon in nam predvajali 
dva filma, v katerih smo lahko videli upo
rabnost teh žerjavov v raznih prilikah. Se
daj si samo želimo, da bi imeli takšne žer
jave čimprej tudi pri našem podjetju.

5. Pri betonskih mešalcih so bile nasled
nje novitete:

Vsi hitro prevozni, na gumi kolesih, pre
vozna brzina 30 do 40 kinih, opremljeni s 
posebnimi urami za doziranje vode, pri vsa
kem mešalcu je bila montirana tudi skreper- 
ska naprava kot sestavni del mešalca. Kla
sičen način izvedbe betonskega mešalca iz
ginja in videti je bilo v glavnem samo še 
protitočne mešalce (Zwangsmischer) s kapa
citetami od 250 do 10001.

4. Zanimive so bile montažne betonarne 
za gradbišča, polavtomatske in avtomatske, 
opremljene s silosi za agregate in potrebni
mi avtomatskimi tehtnicami za agregat, silo
si za cement, tehtnicami za cement, dozirni
mi polži, protitočnimi mešalci. Upravljanje 
vseh teh naprav je zelo enostavno, saj je 
skoraj vse avtomatizirano. Tako montažno 
betonarno bi morale imeti vse Gradisove edi- 
nice. V razgovoru s predstavniki tovarne 
»ARBAU« smo ugotovili, da je v naši državi 
že montiranih 9 gradbiščnih betonarn z raz
ličnimi kapacitetami. Pri Gradisu pa žal še 
ni nobene ...

Se in še bi lahko opisoval naj novejše pri
dobitve gradbene mehanizacije, od strojev 
za nanašanje malte, ki istočasno tudi zgla
dijo omet z vso preciznostjo, pri tem pa 
stroj upravlja samo en delavec, v vibracij
skih valjarjih, ki imajo eksplozijske motor
je in dosegajo potrebno vibracijo (parni 
valjar spada danes že v muzej), o raznih 
enostavnih napravah za odranje fasadnih 
odrov, raznih drugih manjših, toda važnih 
gradbeno obrtniških strojih itd.

Za ogled razstave bi potrebovali vsaj še 
dan. Dva dni je bilo premalo, toda to nam 
ni bilo mogoče, saj je bila razstava zaklju
čena že v nedeljo ob 17. uri.

Razstavo smo zapustili z občutkom, da se 
gradbenemu delavcu bližajo z uvedbo takšne 
mehanizacije boljši časi, ko ne bo pri delu 
tako trpel fizično in bo stroj opravil vso težo 
dela. Našemu delavcu se ne bo potrebno tako 
bati in s strahom pričakovati novih strojev, 
kot tistemu gradbenemu delavcu, s katerim 
smo kramljali zvečer pri vrčku piva v Hof- 
brauhausu v kotičku gradbenega ceha, ko
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mi je dejal, da bodo takoj, ko bodo pričeli 
uporabljati stroj za nanašanje malte in izvr
ševanje ometa, stavkali. Da bi me o tem 
prepričal, mi je pripovedoval o sestanku 
gradbenih delavcev, ki so specializirani za 
ometavanje in zaposleni pri specialnem pod
jetju v Miinchenu, kjer so sklenili, da bodo 
stavkali. Če mi je on govoril o tem, da de
lajo samo 5 dni v tednu in mi je posebej 
poudarjal, da v soboto počivajo, in da je to 
zasluga njihovih sindikatov, sem mu objas
nil. da bomo morali pri nas še vedno delati 
šest dni v tednu, pri tem pa nikakor ne bo
mo imeli skrbi, da bi zato bil kdo brezpo
seln, če bo naše gradbeništvo bolj mehani
zirano. Da bi pa o stavkah govorili zato, ker 
bomo človeka nadomestili s strojem, pa pri 
nas nikakor ne more biti govora.

Ko sem ob zaključku ogleda razstave stal 
z našimi mladimi konstrukterji iz CO in jih 
vprašal za njihovo mnenje o razstavi, so mi 
samo odvrnili, da spričo vsega tega napredka 
in specializacije strojništva v gradbeništvu, 
pravzaprav malo znajo in se šele sedaj za
vedajo, kako daleč smo še. da bi dosegli 
vsaj povprečni nivo. Potolažil sem jih. da ne 
smejo vreči puške v koruzo, hkrati pa sem 
ugotovil, da je potrebno v bodoče predvsem 
našemu mlademu tehniku in inženirju nuditi 
večjo možnost, da bo vsaj na tekočem z že 
znanimi tehničnimi novostmi. Danes pa v 
naših tehničnih birojih študiramo probleme, 
ki so jih v svetu že rešili. No. in v tem. da 
smo videli, kako daleč se je razvila gradbena 
mehanizacija, je uspeh obiska razstave 
»BAUMA«.

Po programu bi se morali v ponedeljek 
dne 28. marca po ogledu taborišča Dachau 
odpeljati proti domu. Kot rečeno, je bila 
velika večina članov naše ekskurzije prvič 
v Miinchenu, zato smo sklenili, že po pred
hodnem odobren ju vodstva podjetja, da osta
nemo dan delj s tem, da vsak žrtvuje sam 
še 12 DM in si ogledamo še Miinchen z nje
govimi znamenitostmi.

V nedeljo dopoldne smo s Kompasovim 
vodičem zopet sedli v Gradisov avtobus in 
se odpeljali na ogled mesta. Žal ta ogled, 
ki je trajal sicer eno uro avtobusne vožnje, 
ni imel takšnega učinka, ker v avtobusu 
nismo imeli ozvočenja in mikrofona, preko 
katerega nas bi lahko vodnica opozorila še 
na posamezne znamenitosti mesta. Mimogre
de pa bodi povedano, da nismo zamudili 
ogleda mestne hiše v Miinchenu ob 11. uri, 
ko iz mestnega stolpa odmeva igra zvonov 
(Glockenspielle). Isti dan popoldne so si tisti, 
ki niso bili na razstavi »BAUMA«, ogledali 
še tehnični muzej. Znano je pravilo, da kdor 
ni videl tega muzeja in bil v Hofbrauhausu, 
ni videl Miinchena. Zanimivo je to, da so
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bili z obiskom tega muzeja zadovoljni i grad
beni i strojni strokovnjaki, torej najde vsak 
tehnik v muzeju svojo stroko.

V ponedeljek dopoldne smo zapravili še 
zadnje marke, da ne bi imeli posebnih skrbi 
glede uvoza tujih valut, popoldne pa smo se 
odpeljali v svetovno znano taborišče interni
rancev Dachau, ki je v neposredni bližini 
Miinchena.

S težkimi občutki smo se bližali temu 
mestu, kjer je toliko naših nedolžnih ljudi 
trpelo ali celo izgubilo življenje. Vsi smo 
bili prepričani, da bomo zagledali večje ta
borišče obdano z bodečo žico, z opazovalnimi 
stolpi. Toda že dejstvo, da smo zelo težko 
našli to zloglasno taborišče, kajti nikjer ni 
bilo nobenih kažipotov, ki nas bi pripeljali 
do taborišča, nam je dalo slutiti, da ne bomo 
videli tistega, kar smo pričakovali. Od zlo
glasnega taborišča so ostale le barake, ki so 
sedaj že obzidane in stanujejo v njih_ be
gunci iz Vzhodne Nemčije in prav nič ne 
spominjajo na trpljenje tisočev, ki so tu 
umirali od gladu oz. bili podvrženi fašistič
nemu mučenju. V prvotni obliki je ostal 
edino le krematorij s plinskimi celicami, 
garderobami in prostori, kjer so sežigali 
napol omamljene žrtve.

Spominske plošče z raznimi napisi so po
polnoma obledele in bo sčasoma tudi ta po
slednji spomin in opomin tonil v pozabo. 
Očitno je, da je ta del Dachaua prav tako 
tudi Nemcem trpek spomin, pa čeprav še 
danes zatrjujejo, da niso vedeli, kaj se v 
taboriščih dogaja z interniranci. V pogovoru 
pred krematorijem, ko smo bili še pod vtisom 
temnih spominov na ta kraj, se nismo mogli 
zediniti, kaj bi bilo bolje: ali popolnoma 
porušiti še slednje ostanke tega taborišča in 
postaviti s pomočjo narodov, katerih žrtve 
so tu trpele, lep spomenik, ali pa bi morali 
takoj po razpadu Nemčije obdržati in čuvati 
taborišče tako, kot je bilo, v opomin in sva
rilo poznejšim rodovom in onim, ki še 15 
let po zlomu nacizma vedno rišejo kljukaste 
križe po židovskih sinagogah oz. izobešajo 
zastave s kljukastim križem kot se je ne
davno zgodilo na najvišji stavbi v središču 
Miinchena.

Naslednji dan, t. j. torek smo že zjutraj 
ob 4.30 odpotovali po avtocesti do Salzburga, 
potem ko smo zapustili nemško-avstrijsko 
mejo. Salzburg smo si ogledali v kratki uri 
z vodičem, ki se nam je ponudil takoj, ko 
smo izstopili iz avtobusa na glavnem trgu. 
Tudi za temeljit ogled tega mesta bi bil 
potreben vsaj en dan. Med drugim smo si 
ogledali znamenito katedralo, ki je bila med 
vojno porušena, po vojni pa ponovno obnov
ljena in ima nesimetrično kupolo, ki naj bi 
bila grajena po vzorcu kupole sv. Petra v 
Rimu, Mozartovo rojstno hišo, ulico zname
nito po cehovskih znamenjih, del grajskih 
utrdb, kjer so nameščene katakombe in zna
menito gledališče, kjer so vsako leto svetov
no znani glasbeni festivali.

Ker se nam je obetalo slabo vreme, smo 
se že preje odločili, da se ne bomo vračali 
po isti poti preko dveh strmih prelazov 
(Tauern in Katschberg), ampak, da se pelje
mo po nekoliko daljši poti. Peljali smo se 
mimo kopališča Bad Ischel, kjer je zdravil 
svoje revmatične kosti celo cesar Franc Jo
žef, nato mimo Dacbstcina do Leobna. Bru
cka ob Muri in se spustili ob Muri do Graza. 
Po polurnem postanku smo se peljali proti 
naši meji, kamor smo se pripeljali ob 18. uri 
zvečer.

Ce smo na poti v Miinchen na naši meji 
na Jezerskem gladko opravili s cariniki, ki 
so nam želeli le srečno pot. so nas nasprotno 
carinski uslužbenci v Šentilju zadržali dve 
in pol ure. Carinika, ki bi moral pregledati 
naš avtobus, snloh nismo videli, to pa zato, 
ker je imel v Kompasovem vodiču odličnega 
pomočnika, ki je izvlekel iz nas vse podatke 
potrebne za izpolnitev carinske deklaracije. 
Posledica tako vestno izpolnjenih prijav je 
bila ta. da smo morali pozneje krepko seči 
v naše žepe in plačati carino tudi za stvari, 
za katere je v normalnih okoliščinah ne bi 
plačali.

Kljub temu, da je bilo potovanje prijetno 
in zanimivo, smo se vsi radi vrnili domov. 
Lahko mi to verjamete, saj se nismo ustavili 
niti na Trajanah, ki je obvezna postaja za 
vsakega šoferja. Anton Martinšek
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Vodoravno: 1. bližnji kraji, mest
no zaledje, 8. član upravnega od
bora in železokrivec v našem pod
jetju, 14. delavski praznik, ki ga bo
mo slavili te dni, 15. kamenina, ki 
se kolje v prozorne listke in upo
rablja v elektrotehniki, 16. enke 
(številke), 17. začetnici sodobnega 
slovenskega dramatika (»Velika 
puntarijai), 19. cev pri optičnem 
instrumentu, 20. spleteni lasje, 21. 
moško ime, 23. grška črka, 24. ljub
kovalno ime za Franceta, 25. vrsta 
kamna, ki se uporablja tudi v grad
beništvu, 27. kemični znak za radij, 
28. preprosto vozilo, 29. termin, 30. 
sosednji črki v abecedi, 32. velik 
gradbeni stroj za začetna dela na 
gradbišču, 35. svatovanje, pojedina, 
36. legendarni poveljnik Pohorskega 
bataljona, ki je v bojih z Nemci 
padel do zadnjega moža, 38. angle
ško oporišče v južni Arabiji. 39. če
ški vladar, ki je v 7. stol. priklju
čil svoji državi tudi Slovence, 40. 
mesna jed, 42. začetek abecede, 43.

vzgojna ustanova, 37. židovsko mo
ško ime, 39. nočna ptica. 41. ljubko
valno žensko ime, 43. takšen, 45. 
osebni zaimek, 47. dva soglasnika.

REŠITEV KRIŽANKE

Vodoravno: 1. Pohorje, 8. Impol, 
13. osa tost, 14. Bersa, 15. labod, 16. 
in. 18. žito, 19. Oman, 20. oka, 21. 
Ibis, 22. nit, 23. Slavica, 25. arn, 26. 
tri, 27. Aka, 28. M. P., 30. Medvode, 
32. gor, 33. atom, 35. Ela, 36. krti, 37. 
lese, 38. Ri, 39. Kranj, 40. kotli, 42. 
Velenje, 44. aleja, 45. apostolat.

Predlog za sodobno dvigalo

POLITIČNO DELO

velika tovarna motorjev v Kopru, 
za katero je zgradil glavne objekte 
»Gradis«, 44. zelo mrzlo, 46. visoka 
gora v Julijskih Alpah blizu Tri
glava, 48. deček s čudežno svetilko 
iz pravljic »1001 noči«, 49. kraj bli
zu Kopra, kjer ima naše podjetje 
počitniški dom.

Navpično: 1. izdelovalec gradbe
nega materiala, 2. tolmun, kotlina v 
pobočju, 3. omotati, 4. deli obraza, 
5. naziv, 6. kemični znak za kalcij, 
7. zdravilna rastlina (slez), 8. kra
tica za pripis v pismu, 9. pritok Do
nave v Romuniji, 10. srčkan, zal, 11. 
vodja velikega slovensko-hrvaškega 
upora (Matija), 12. najmočnejša bar
va pri kartah, 13. plemenska skup
nost, 18. nenadna skrčitev mišice, 
21. zaslužek, plača, 22. zemljišče, 25. 
del celote, 26. blazen, 28. hidrocen- 
trala ob Dravi. 30. južni sadež, 31. 
sredstvo za konserviranje krompir
ja, 32. del obraza, 33. pesem hval
nica, 34. progasta afriška žival, 35. 
gorovje v notranjosti Azije, 56.

Bruto za neto
Na vprašanje, ali smatrate, da je 

vaša tarifna postavka v okviru ta
rifnega pravilnika primerna, je ing. 
Cerkovnik odgovoril:

»Ja, če bi bila bruto postavka 
neto«.

V anketi tehničnega kadra je bilo 
tudi vprašanje, v katerih političnih 
organizacijah sodeluje izven službe.

Odgovori so nadvse zanimivi. — 
Nekdo je napisal, da je ribič, drugi 
sodeluje, pri radiu Ljubljana, tretji 
pa igra jazz. Tretji je na vprašanje:

PRITOŽBA
»Pet let sem že pri podjetju, pa 

imam še vedno isto postavko«, se je 
zadnjič pritožil svojemu delovodju 
F. K.

Delovodja mu je odgovoril: »Res 
je, dragi Franček, toda vsako povi
šanje plače bi bilo odveč, ker ste 
se že navadili na prvotno postavko!«

Mišje gnezdo
V Ravnah spadajo miši med do

mače živali. Ko je nedavno tega ne
ki član oblekel plašč, ki s'•' že dalj 
časa ni uporabljal, je našel v žepu 
mišje gnezdo . . .

Ali smatrate, da je vaša tarifna po
stavka pravilna, odgovoril: Ne, ker 
me uporabite za več del: risanje, 
knjižničarja itd. Pri prevzemu teh
nične knjižnice so obljubili, da bom 
dobil posebni dodatek, danes pa . . .

Prvoaprilskim šalam 
so nasedli

Reči moramo, da jih ni bilo tako 
malo, ki so nasedli našim prvoapril
skim šalam. V tajništvu centrale so 
se kar vrstile prijave za potovanje 
po Evropi in Afriki, še več pa za 
gradnjo kanala Dunav—Tisa—Du- 
nav. Tovarišica Mila je imela kar 
dosti opraviti, da je ljudi prepriče
vala, da je vse skupaj le prvoapril
ska potegavščina, saj v mesečniku 
ne moremo imeti »Zadnjih vesti«, 
ko pa rokopise oddajamo v tiskar
no 14 dni prej. preden list izide.

Torej: vse vesti, objavljene r
aprilski številki na zadnji strani r 
rubriki »Zadnje vesti« so prvoapril
ske.

Slika 2

Slika 4
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B 1. Že prvi pogled na gradbišče odkrije vestnega go
spodarja. Na gradbišču v Teharjili je tudi betonsko železo 
lepo sortirano in zloženo.

S 2. V Rušah se zavedajo, da so kabli dragi. Zato jih 
imajo povsod dvignjene, da ne bi delavci s samokolnicami 
vozili čeznje ali stopali po njih.

* 3. Mar ni škoda opeke, ki je na Teznem prepuščena 
na milost in nemilost vremenskim neprilikam?

■ 4. S takšno odpadno pločevino lahko ogromno pri
hranimo, pravijo v Rušah. Kos odpadle pločevine jih stane 
le 30 din, zato pa se življenjska doba dragih plohov podaljša 
za leto dni in še dlje.

■ 5. Vse, kar bo šlo na Odpad, je treba lepo zbrati na 
enem kupu. Tako ravnajo v skladišču ob termoelektrarni 
Šoštanj.

H 6. Pozabljene betonske cevi samevajo v Mariboru. 
Mar jih ne bi bilo mogoče še kje koristno uporabiti?

■ 7. Ne samo les, opeko in železo, tudi orodje in stroje 
je treba zložiti. Očiščene samokolnice so v Teharjili vedno 
na svojem mestu.

B 8. Opeka, zložena na mokrih tleh, se je spodaj na
pila vlage in je že začela razpadati.

■ 9. Mar v skladišču na Teznem ni dovolj prostora, 
da se mora več metrov strešne lepenke valjati kar na pro
stem v blatu in mokroti?

B 10. Posledice tornada ali kaj?
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